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£)aa ostale
Ko je nemški okupator dokonč

no okupiral evropske dežele, se 
je začel pripravljati za napad na 
Sovjetsko zvezo. Komaj dobra dva 
oieseca od vdora in okupacije Ju
goslavije kot zadnje države na 
evropski celini se je uničujoči 
^roj fašistične zveri usmeril pro- 
ti mejam Sovjetske zveze. Dne 22. 
irmija 1941 so brez vojne napo- 
Vedi prve napadalčeve horde pre
stopile mejo SSSR in začele naglo 
napredovati proti notranjosti te 
dotlej edine socialistične dežele. 
"a datum je bil hkrati mejnik v 
odločilnem spopadu za svobodo 
človeštva. Nemški okupator je 
lrr>el sicer začetne uspehe, vendar 
So ga poznejši dogodki na bojišču 
Prepričali, da je bila II. svetovna 
v°tna njegova največja zabloda.

Zvest svojim internacionalistič- 
mm pogledom je politbiro central- 
nega komiteja komunistične par- 
tue Jugoslavije še istega dne izdal 
razglas jugoslovanskim narodom, 
v katerem je poklical jugoslovan
ske narode na neusmiljeni in od- 
aeilni boj proti okupatorju in do

mačim izdajalcem. Temu pozivu 
0 sledile tudi ostale priprave za 
acetek odločilnega boja, za do- 
°ačno uničenje krvoločne zveri, 
'l svobodo naših narodov. Tako 

bilo istega dne 1. 1941 v hiši 
L'1 K®ernardovih pod Hribom v 

JUbljani ustanovljeno glavno po- 
fef tv° slovenskih partizanskih 
et — i{omaj ne^aj ur po napadu 
®mških divizij na Sovjetsko zve- 

stvJG torei porojeno povelj- 
ter° s^ovenskih partizanov, v ka- 
tri.e®a so bili najprej imenovani 
Luk člani — Franc Leskošek- 

ki je postal prvi koman- 
t,' , Boris Kidrič, prvi komisar
mn n Bebler namestnik ko-
Ai p_ anta. Nekaj dni pozneje so 
Ost1 ^e®a Poveljstva postali še: 
Cp] .a^ Kovačič, dr. Marijan Bre- 
in t Stane Žagar, Miloš Zidanšek 
lo l,l^an Podgornik. Osnovno de- 
Us 81avnega poveljstva je bilo 
vsta°rJeno na Popravo oborožene 
mPoJe’ se i6 začela natanko 
l9diec pozneje — 22. julija 
Vse rožena vstaja je zajela 
Pc;.. Bre(lele Slovenije in ta dan 
svoi Uju slovensko ljudstvo kot 
te icr^321^ ~ Ban vstaje, med- 
Vstai ^ julij izbran za Dan 
dov <!_v?eh jugoslovanskih naro- 
part. kot simbol naših borcev 
revm,f„nov’. dan> ko se je začela 
Ban in ^j za svobodo; to je 
So se *n. ^an vseh borcev, ki 
aomač«1 .proti okupatorju in 
ki cn m 1Z(lajalcem, dan borcev, 
VgraHii1^13®3^* in ^an borcev, ki so 
cijo in 1 s,vo.ia življenja v revolu- 
svoi-, *V , °i za svobodo, ki so dali
dočn0s;1ViJTja, 23 našo lePšo b°-
naSim K^^3to s.lava in hvala vsem 

oorcem in revolucionarjem!

Kot smo poročali v majski številki Meščanske skupnosti, je bila 23. maja občinska konferenca ZKS 
Moste-Polje. Konferenca je popolnoma uspela, saj so bile iz obširnega referata in bogate razprave 
sprejete ustrezne smernice za delo komunistov iz naše'občine v novem obdobju in na vseh področjih 
dejavnosti. Na konferenci je bil izvoljen 29-članski občinski komite, ki bo vodil partijsko organi
zacijo v novem obdobju. Posnetek nam ponazarja številno udeležbo delegatov na tej konferenci

Razvojna
20. obletnico vstaje in revoluci

je naših narodov praznujemo v 
znamenju velikih zmag na vseh 
področjih našega družbcno-poli- 
tičnega in gospodarskega življe
nja. Te zmage so toliko pomemb
nejše, ker so bile dosežene s prid
nostjo in prizadevanjem vseh na
ših državljanov, ki so se takoj po 
končani vojni pognali v boj proti 
zaostalosti, eni najbolj poraznih 
zapuščin vladajoče klike stare Ju
goslavije. Že tako slabo dediščino 
je okupator med vojno skoraj po
polnoma uničil, tako da je bila 
miada ljudska oblast postavljena 
pred težavno nalogo: v najkraj
šem času odpraviti škodo v zne
sku okoli 43 milijard dolarjev, ki 
so jo okupatorji prizadejali našim 
narodom ter ukreniti vse potrebno 
za temeljit obračun z dotlej tra
dicionalno zaostalostjo skoraj na 
vseh področjih.

Z uspešnim reševanjem postav
ljenih nalog pa sc je krepila tudi 
ljudska oblast. Korenine ljudske 
oblasti segajo že v narodnoosvo-

pot naše
bodilni boj, ko so bili izvoljeni v 
naši ožji in širši domovini prvi 
narodnoosvobodilni odbori. V po
vojnih letih pa so sc odbori in 
ozemlja oblikovala in spreminja
la, dokler naposled nismo dobili 
današnje oblike ckonoinsko-poli- 
tične in teritorialne celice našega 
vsesplošnega družbeno političnega 
in gospodarskega življenja — ko
muno oziroma občino. Tako je na
stala tudi naša občina. Najprej 
sta bili dve komuni, različni gle
de na gospodarsko moč in oze
meljski obseg, na začetku tega 
leta pa je prišlo do koristne zdru
žitve.

Ko praznujemo dvajseto oblet
nico vstaje in revolucije, ko se s 
ponosom oziramo na slavne revo
lucionarne dni, ko se spoštljivo 
spominjamo žrtenv, ki so dale 
svoja življenja na oltar svobode 
in lepše prihodnosti nas in bodo
čih rodov, sc z enakim ponosom 
ožiramo tudi na naše delovne 
zmage, na Izgradnjo lepše prihod
nosti, na izgradnjo socializma.

komune
V verigo številnih in tudi v sve

tovnih merilih izrednih uspehov 
so vključeni tudi uspehi, doseženi 
na raznih področjih sedanje obči
ne Moste-Polje. Ta področja so 
predvsem gospodarski napredek 
ii izboljšanje družbenega standar
da, izkoriščanje proizvodnih zmo- 
gljivostin in izvrševanje proizvod
nih nalog, napori na področju 
socializacije kmetijske proizvod
nje, uveljavljenje spodbudnega 

(Nadalj. na 2. str.)
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(Nadalj. s 1. str.) 
sistema delitve dohodka in na
grajevanja po delovnih uspehih, 
vsklajevanje individualnih in ko
lektivnih interesov, krepitev in 
nadaljnje razvijanje družbene 
vloge samoupravnih organov in 
neposrednih proizvajalcev, gradi
tev družbene samoupravnosti in 
razvijanje oblik neposredne de
mokracije, utrjevanje komunalne
ga sistema, razmah in porast 
družbeno-političnega in društve
nega življenja itd., skratka števil
na področja s številnimi uspehi, 
ki jih je težko opisati v nekaj be
sedah. Vsi naši občani so priče 
tem velikim dosežkom, saj so kot 
aktivni ustvarjalci sami sodelova
li na vseh teh področjih, danes 
pa tudi sami uživajo sadove teh 
velikih prizadevanj.

Delo res ni bilo lahko. Živo se 
spominjamo povojnih udarniških 
akcij, kjer so tudi naši občani 
vložili ogromno prostovoljnega de
la na raznih gradbiščih; to korist
no in vzgojno akcijo nadaljuje 
sedaj tudi mladina naše občine 
v mladinskih delovnih brigadah 
širom po domovini. Sledil je prvi 
petletni načrt, nato drugi, trenut
no pa se uveljavljajo smernice 
petletnega perspektivnega druž
benega načrta o razvoju gospo
darstva in družbenega standarda 
v naši občini in so v njem pred
videne nadaljnje delovne zmage 
in uspehu Morda ne bo odveč 
pregledati uspehe oziroma vse ti
ste, kar je po zaključenem osvo
bodilnem boju in revoluciji zgra
jenega in ustvarjenega na ozem
lju današnje občine Moste-Polje! 
Seveda se bomo morali zaradi 
skopo odmerjenega prostora pri 
tem omejiti na najvažnejše! Naše 
bralce bi seznanili s trenutnim 
stanjem, ko pa bomo ponovno sla
vili obletnico osvobodilnega boja 
in revolucije, bo laže primerjati 
dosežene uspehe v odnosu na se
danje stanje.

Občina Moste-Polje ima 59 na
selij, ki so razporejena na 15.203 
hektare površine; od tega je kme
tijske površine 6694, gozdne 7465 
in ostale 1044 ha. Število prebival
cev se giblje okoli 31.000. Naselje
nost prebivalstva znaša v povpreč
ju 490 oseb na ha; seveda je v 
Mostah precej večja kot v Polju. 
V občini je okoli 15 odstotkov 
kmečkega in 85 odstotkov ne
kmečkega prebivalstva. Gospodar
skih organizacij družbenega sek
torja je: 94 podjetij, 8 obratov in 
62 poslovalnic; od tega ima indu
strija 14 podjetij in 2 obrata, pro
met 2 podjetij, obrt 36 podjetij 
in 4 poslovalnice, trgovina pa 1 
podjetje in 58 poslovalnic-trgovin 
z mešanim blagom je 33, s sadjem 
in zelenjavo 2, prodajaln tobaka 
2, mesnic 11, mlekarn 3, prodajal
na kuriva 1, tekstila 1, obutve 1 
in hladilnica 1). Gostišč je 33. 
Gradbeno podjetje je 1,obratov 5 
in gradbišča 4. Kmteijske zadru
ge so 3, kmetijsko posestvo 1 in 
obrati 4. V privatnem sektorju je 
8 gostišč, 335 obrtnih delavnic in 
1574 zasebnih kmetovalcev. V pod
jetjih družbenega sektorja je za
poslenih 8561, v privatnem za 286 
ljudi — tu niso všteti mojstri in 
kmetovalci. Bruto proizvod je zna
šal v letu 1960 za sedanje ozem
lje občine skupaj 28,732.777.000, 
konec leta 1965 pa bo znašal 
61,565,357.000, kar je za 114 odstot-

Letna konferenca ObSS 
Ljubljana - Moste - Polje

V sredo 14. junija t. 1. je bila redna letna konferenca ObSS 
Moste-Polje. Konferenci so poleg izvoljenih delegatov prisostvovali 
še številni gostje, med njimi tajnik okrajnega sindikalnega sveta 
Ljubljana tov. Jože Marolt, sekretar Občinskega komiteja ZK Mo
ste-Polje tov. Marko Herman in predsednik obč. odbora SZDL 
Moste-Polje tov. Franc Žunko.

Za letošnji občni zbor so značilna skrbno pripravljena poročila 
ter še dokaj živahna jedrnata razprava.

Delo ObSS v preteklem letu je 
bilo uspešno in se je odvijalo pre
ko komisij katerih je bilo 8 in 
sicer:

1. Organizacijsko-politična
2. Komisija za delavsko uprav

ljanje
3. Gospodarsko-tarifna komisija
4. Komisija za družbeni stan

dard
5. Komisija za izobraževanje
6. Komisija za delavske - šport

ne igre
7. Upravni odbor počitniške ko

misije
8. Prosvetna komisija pri ObSS
V teku leta se je število sindi

kalnih podružnic dvignilo od 53 
na 64. Število zaposlenih pa se je 
povečalo od 9676 na 10.012 med
tem, ko se je število članov sin
dikata povečalo od 9242 na 9818.

Razveseljiva je ugotovitev, da 
se je število organiziranih član. 
sindikata dvignilo od lanskolet
nega povprečja 94,4 odstotka na 
98,6 odstotkov. Občni zbori sindi
kalnih podružnic so pokazali, da 
so se iste utrdile in da pravilno 
pojmujejo svojd naloge .Skoraj 
vse sindikalne podružnice so ak
tivno posegale v vse probleme 
podjetja in dokazale, da skrbijo 
za krepitev in uveljavljanje orga
nov upravljanja. Razumljivo je, 
da je bilo tudi nekaj več ali manj 
pasivnih sindikalnih podružnic. 
Izrazit primer je sindikalna po
družnica Gostinstva Polje, katera 
ni mogla izvesti niti občnega zbo
ra podružnice.

Kakor je že bilo omenjeno so 
sindikalne podružnice odnosno ko
misija za delavsko - družbeno 
upravljanje pri ObSS posvetile 
precej skrbi nadaljni krepitvi or
ganov upravljanja.

Na območju občine je 36 delav
skih svetov in prav toliko uprav
nih odborov. V teh organih je 819 
članov delovnih kolektivov. Od

kov več, kot podvojeni družbeni 
proizvod. Samo iz tega podatka se 
da sklepati, da bo gospodarski 
razvoj v naši občini hitro nara
ščal, vzporedno z njim pa bo do
sežen vidnejši napredk tudi na 
vseh ostalih področjih splošnega 
družbenega standarda.

Kot je videti iz teh nekaj po
datkov, so bili na ozemlju današ
nje občine Moste-Polje doseženi 
pomembni uspehi; v nadaljnjem 
razvoju pa bodo ti uspehi še vid
nejši. Za dosego še boljših uspe
hov pa smo občani dolžni vložiti 
vse svoje sposobnosti ter na svo
jih delovnih mestih izvrševati 
svoje delovne naloge nadvse vest
no in učinkovito, kajti to je v ko
rist posameznika in skupnosti kot 
celote. Sodeč po dosedanjih priza
devanjih naših občanov je priča
kovati, da bodo zastavljene delov
ne naloge v celoti izpolnjene.

tega je 549 delavcev in delavk in 
212 uslužbencev in uslužbenk. Ze
na je skupno 188, mladine 76, čla
nov ZK pa 560.

Da bi se člani DS, UO in sindi
kalnih podružnic čimbolj sezna
nili z nalogami, ki so nastopile z 
novimi zakoni in predpisi, je 
ObSS organiziral v vseh podjetjih 
seminarje za le-te. Ti seminarji 
so tako glede udeležbe kakor tudi 
vsebine zelo dobro uspeli.

Največji del poročila kakor tu
di razprave je bil namenjen pro
blemom v delovnih kolektivih pri 
uvajanju novega gospodarskega 
sistema. Ugotovljeno je, da je ve
čina delovnih kolektivov proučila 
vpliv sprememb v gospodarskem 
sistemu na njihovo gospodarjenje 
in na podlagi tega že sprejela pre
cej konkretnih sklepov, zlasti gle
de doslednejšega obračunavanja 
in delitve osebnih dohodkov v 
ekonomskih enotah, boljšega in 
racionalnejšega gospodarjenja z 
osnovnimi sredstvi, znižanje ma
terialnih stroškov in podobno.

Poročilo in razprava sta bila 
osredotočena na eno najpomemb
nejših nalog sindikalnih organiza
cij v prihodnjem obdobju, to je, 
za prizadevanje za nadaljno de
centralizacijo delavskega samo
upravljanja. Sicer so bili že v mi
nulem obdobju doseženi na tem 
področju nekateri zelo pomembni 
uspehi, a v celoti vendar ne takš
ni, da bi lahko bili z dosežki po
vsem zadovoljni.

Res, v gospodarskih organizaci
jah postopoma že prehajajo na si
stem upravljanja po ekonomskih 
enotah, toda še vedno so pogosti 
primeri ko delavski sveti nočejo 
pristopiti k ustanavljanju obrat
nih delavskih svetov ali zborom 
proizvajalcev v ekonomskih eno
tah. V kolikor pa so k temu pri
stopili pa jim nočejo prepustiti 
tudi vseh dolžnosti in pravic od
ločanja in samostojnega gospo
darjenja znotraj obrata, znotraj 
ekonomske enote.

Občni zbor je poudaril, naj 
gospodarske organizacije ne usta
navljajo ekonomskih enot samo 
zaradi formalnosti, temveč naj 
jih osnujejo tako, da bo vsaka od 
njih imela točno določene pril 
stojnosti, pravice in dolžnosti. 
Prenos samoupravnih pravic na 
ekonomske enote namreč ne po
meni samo povečanje števila čla
nov v samorupavnih organih, tem
več uresničevanje tistih kvalitet
nih sprememb, ki morajo vsake
mu neposrednemu proizvajalcu 
zagotoviti, da bo lahko soodločal 
o nadaljnem razvoju podjetja.

Poročilo kakor tudi razprava sta 
posvetila tudi precej pozornosti 
splošnemu, ekonomsko - politične
mu in strokovnemu izobraževa- 
Hju. Tudi na tem področju je ko
misija za izobraževanje pri ObSS

in pa sindikalne podružnice za
znamovale precejšen uspeh. Tako 
je v preteklem letu obiskovalo 
šolo za odrasle pri osnovni šoli 
Maksa Perca 92 slušateljev, na 
osnovni šoli Polje 51 slušateljev 
in v tovarni Saturnus 42 slušate
ljev — skupno torej 185 slušate
ljev. Solo je uspešno končalo 180 
slušateljev, kar je nedvomno lep 
uspeh. Večina slušateljev bo na
daljevala šolanje na raznih stro
kovnih šolah.

Nadalje je bilo v preteklem le
tu organiziranih s pomočjo Delav
ske univerze 68 predavanj iz druž- 
beno-ekonomske tematike in ideo- 
loško-političnega izobraževanja.

Tečajev in seminarjev za prido
bivanje kvalifikacije je bilo 29 s 
116 predavanji. Te seminarje so 
organizirali s pomočjo občinske 
delavske univerze sledeče sindi
kalne podruž.: Saturnus, Izolirka, 
Papirnica Vevče, Tovarna Kleja, 
Emona, Kolinska tovarna, Slove
nija ceste, SAP-Turist, Arbo, bol
nica Polje.

Komisija za izobraževanje pri 
ObSS je že pripravila vse potreb
no za ustanovitev izobraževalnih 
centrov v Kemični tovarni, to
varni Totra, tovarni Saturnus in 
v Papirnici Vevče. V zadnjih dveh 
podjetjih izobraževalni centri de
jansko že delujejo.

Precej pozornosti je posvetil 
ObSS tudi skrbi za delovnega 
človeka. Družbena prehrana v 
vseh kolektivih na območju ob
čine je na zavidljivi višini. V 
mnogih podjetjih prejemajo va
jenci, delavci na zdravje škodlji
vih delih in pa tisti, ki prihajajo 
na delo iz oddaljenih krajev brez
plačno topli obrok. Večina sindi
kalnih podružnic pa je na občnih 
zborih izrazila željo po ustanovit
vi centralnega obrata družbene 
prehrane.

Zelo agilna v preteklem letu je 
bila komisija za oddih. O delu 
te komisije bomo poročali več v 
posebnem dopisu.

Komisija za delavsko - športne 
igre je v preteklem letu organizi
rala delavsko-športne igre v poča
stitev 1. maja in pa medobčinsko 
športno tekmovanje v počastitev 
20. letnice revolucije. Vsa ta tek
movanja so bila izredno uspešna-

Ob zaključku razprave sta po
dala temeljito analizo novih go* 
spodarskih predpisov, pomena de
centralizacije in pa napotke za 
delo novemu plenumu ObSS to
variš Jože Marolt in Marko Her
man.

Občni zbor je izvolil novi 41- 
članski plenum katerega bo v bo
doče vodil tovariš Rudi Mlakar 
kot novi predsednik občinskeg8 
sindikalnega sveta Moste-Polje.

S tem občnim zborom odnosno 
izvolitvijo novega predsedstva 
ObSS je bil na lastno prošnjo za
radi prezaposlenosti razrešen do
sedanji dolgoletni predsednik 
ObSS tov. Ivan Avsec-Vane. Za
sluge za uspešen razvoj sindikata 
v naši občini pripadajo predvsem 
njemu in želja vseh je, da bi 
naprej sodeloval pri nadaljnem 
delu Obč. sindikalnega sveta.
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Moščani stnašuietna Ut adg^aaatfama
V naši priljubljeni rubriki Meščani sprašujemo in odgovarjamo 

bomo to pot izmenjali nekaj misli z dijakinjami-maturantkami me
ščanske gimnazije, ki so 15. junija po naporni poti od prvega raz
reda osnovne šole ter preko zadnje ovire — diplomske naloge in 
zrelostnega izpita, naposled prišle do prvega večjega življenjskega 
cilja. Pot je bila nedvomno dolga in naporna, bilo je prijetnih uric, 
smeha, veselja, včasih tudi nagajivosti, pa resnosti in žalosti. Vse
ga je bilo v toliki meri, da so naše znanke ter ostale dijakinje in 
dijaki, ki so 15. junija pisali diplomsko nalogo, dodobra spoznali 
vsaj tisti del življenja, ki največkrat opozarja, kaj je dobro in kaj 
ni. O nekaterih dogodivščinah so nam pripovedovale maturantke 
moščanske gimnazije Stanka Ban, Marjana Cimperman, Stana Bre
gar in Vida Vrhovnik. Morda bi se k temu pripovedovanju pri
družil še kak letošnji maturant ali maturantka moščanske gimna
zije, toda uspeli smo navezati stike samo z že omenjenimi matu
rantkami. Pogovor — brez vprašanj — pa objavljamo pod znanim 
in priljubljenim naslovom ...

Lepo je biti mlad...
Kaj naj vam najprej povemo? 

Številnih in različnih doživetij je 
bilo na pretek in ne vemo, katera 
‘zmed njih bi bila najbolj zani
miva. Začele bomo kar s poukom. 
Kajraje smo poslušale predavanja 
^v. prof. Pedička iz filozofije.,- 
Morda čudno zveni pa vendar je 
r°s- da smo se najbolj dolgočasile 
Pri urah slovenščine, ker smo mo- 
rale mnogo pisati. Strokovno po
vedano: pri slovenščini smo delale 
“nadure-. Včasih so bile dnevno 

po štiri ure slovenščine, če pa 
"e ni bilo dovolj, se jih je naša 
tov. prof. slovenščine še izposodi
la. Imele smo tudi seminar. Vse 
skupaj se nam je zdelo dolgočas- 
n°> vendar menimo, da se bomo 

življenju rade spominjale tega 
“dolgočasja« s praktičnega in ko
ristnega vidika.

Bile smo tudi ►►revolucionarne«! 
°v. profesorica zgodovine je ne- 
nč napovedala skupno predava- 

Be s paralelnim razredom. Tako 
^ irnel naš razred tega dne kar 

ur to pa se nam je zdelo preveč. 
, ato 8010 demonstrativno zapusti- 

razred, preden je prišla profe- 
ortca. Zaradi te naše nepremi- 

stJ!jne "revolucionarnosti« je na- 
• alo skoraj neznosno stanje: s 
tod 0SOr-CO smo *mMe dva liha 
b na’ nič nas ni spraševala in no- 
s 'le ni hotela pogledati, držali 
mo° Se vsi ^upnj silno uradno; 
ie u?.010 vztrajno molčale. Ko pa 
boH*-w mera zvrhana, je prišlo do 
0 "S|h “diplomatskih stikov«. —
mišrVieile srno se za na^° nepre- 
je .Jen° revolucionarnost, nakar 
in 4ZoPot zavladalo pravo šolsko 
>n tovariško vzdušje.

i2btat?.lrnivo -i®’ da smo v razredu 
ličnn Za diplomsko nalogo raz- 
odloAi?°dro^a- Stanka se je n. pr. 
Sror'i!1 tZa anSleščino, Marjana za 
smi e.Kosovela in njegove pe- 
Vid’ ^tana za Pariško komuno, 
redu Za rnat°matiko. V celem raz

na K) itančen statistik ugo- 
tem iz biologije in 
pa: matematika, slo-

^vil najve6
siode

enščina itd

smo se v povprečju dobro odre
zali in so bile naše naloge v celoti 
dobro ocenjene. Kljub navidez
nemu taktiziranju pa se v neka
terih primerih izbrane teme delo
ma ujemajo z nagnjenjem za ta 
ali oni poklic. Naša Stana se je 
n. pr. odločila za poklic socialne 
delavke prijavila pa je temo Pa
riška komuna. Vida je prijavila 
matematiko, za poklic se še^ni 
dokončno odločila, tehnična stro
ka pa ji prav gotovo najbolj »di
ši«. Z angleščino si lahko prikup
na Stanka mnogo pomaga kot

Stanka Ban: Veselje za 
arhitekturo

bodoči arhitekt, Marjana pa se je 
odločila za delo v turizmu, ker 
ji risanje ne gre od rok ...

torne bodoči Poklici? Izbra 
ne ® d^tomskih nalog se večk: 
klic-, £?aK! Povsem z izbiro i 
dijaškeM?rda vmes tudi nel La^ Prest^^a^ taktike’ dan M J 11 biUit
Toda ,„ali, zadnjo preizkušn 

to ni odločilno. Važno je,

Žal smo imeli v našem razredu 
samo sedem fantov. Pomanjkanje 
sošolcev ali »moške delovne sile« 
je bilo močno čutiti pri raznem 
delu, prireditvah in drugod, zlasti 
pa na dobro organiziranem spre
vodu po mestu ob zaključku šo

lanja v gimnaziji; za ta sprevod 
smo se morale »izposoditi« več 
fantov, da so bili pari popolni! Ko 
so že pri prireditvah, lahko ome
nimo, da naših načrtov nismo mo
gli vedno uresničiti. Največkrat 
nas je motil dež, pa še številne 
druge nepremostljive težave so 
kvarile naše razpoloženje. Imeli 
smo velike načrten za skupne iz
lete, vendar od tega ni bilo nič. 
Preusmerili smo se na posamične 
izlete po lastni želji in ob pro
stem času. •

Naši pojmi o nočnem življenju, 
o baru, popivanju itd. so bili kaj 
različni. Pojavila se je želja, da bi 
postale predčasno »zrele« — torej, 
da bi pokukale tudi v to življenje. 
Zaprosile smo za domače dovolje
nje in se nato s sošolci in sošol
kami napotile v bar; tu nas je od 
začetka mikala skrivnostna svet
loba, zakajena dvorana, glasba, 
morda tudi program. Ko pa so za
puščali bar, nas ni več mikala ta 
»skrivnost«. Želele smo še naprej 
ostati med »nedozorelo« in dora- 
ščajočo mladino.•

Delale smo tudi v mladinski or
ganizaciji. Vsi dijaki naše šole so 
bili včlanjeni v šolsko športno 
društvo Sloga, plačevali smo red
no članarino, nastopali na različ
nih tekmovanjih ali pa sodelovali 

v Kot organizatorji in vneti »kibici«. 
Aktivnejši so bili naši dijaki v 
šolskenm komiteju LMS, naša Vi
da pa je kot član šolskega komi
teja vodila šolsko skupnost.•

Čudni so naši občutki, ko zapu
ščamo šolske klopi, kjer smo pre
sedele polnih dvanajst let. Proti 
koncu smo bile res sitne, naveli
čane in nestrpne, toda danes se 
zavedamo resnosti položaja: do
bile smo zrelostno spričevalo, svo
bodnejše smo, a moramo biti tudi 
samostojne in sprejeti na svoja 
pleča boj za osebno uveljavitev. 
Prav ta mejnik med doraščajočo 
in priznano zrelo mladino nas be
ga, rade bi se povrnile med tiste, 
ki bodo še leto, dve ali več prese
dele v istih klopeh, v katerih smo 
me sedele toliko let. Lepo je biti 
mlad, brezskrben, včasih malce 
nagajiv, samovoljen in trmast. To 
so vsekakor naj lepša leta, ko ne 
misliš na jutri, ko si brezskrben 
in zadovoljen. Toda življenje terja 
svoje. Tega se šele sedaj zaveda
mo, čeprav smo bile nestrpne, 
kdaj bo napočil čas večje samo
stojnosti. Večja samostojnost pa 
nam bo prinesla tudi večje oseb
ne skrbi: še resneje bo treba po
prijeti za knjige, še racionalneje 
izkoriščati skopo odmerjeni čas ..•

Zahvaljujemo se vsem profesor
jem za vloženi trud ter jih prosi
mo, da nam oproste za to ali ono 
povzročeno neprijetnost. V gimna
ziji je bilo res lepo in prijetno,

Od zgoraj navzdol: Stana Bregar, 
Marija Cimperman in Vida 

Vrhovnik

zato bomo tudi me obdržale staro 
tradicijo: shajale se bomo in obu
jale spomine na čase, ko smo ho
dile v gimnazijo in na trenutek, 
ko smo dobile zrelostno spričeva
lo. Po možnosti bomo povabile na 
te naše spominske svečanosti tudi 
naše profesorje. To bodo vsekakor 
prijetno sestanki in srečanja s sta
rimi znanci iz šolskih klopi...

Tako torej naše štiri znanke. Povedale so marsikaj zanimivega 
iz življenja v šolskih klopeh, kjer so presedele toliko let. Njihove 
izpovedi se prepletajo z osebnimi in skupnimi doživetji, vse pa je 
navrglo kar precej zanimivosti. Prihodnje leto, morda natanko 15. 
junija 19ti2 bodo dijaki moščanske gimnazije, ki so letos končali 
tretji razred, na enak ali podoben način pripovedovali o svojih 
doživetjih med šolanjem v gimnaziji. Morda bo anekdot o profe
sorjih in dijakih na pretek, vendar bodo ti dijaki prišli do mejnika 
doraščajoče mladine in pa tiste, ki z zrelostnim spričevalom stopa 
v novo obdobje svojega življenja, v obdobje večje resnosti, večjih 
zahtev in odpovedi, ko bo stopila v zrelo obdobje svojega življenja.
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V majski številki Meščanske skupnosti smo objavili nekaj vr
stic o načinu delitve dohodka gospodarske organizacije po novih 
predpisih, ki so stopili v veljavo 1. januarja letos. Da bi seznanili 
naše bralce, kako se ti predpisi uveljavljajo v praksi, smo obiskali 
nekatera podjetja v naši občini ter sc po zanimali za to in ono 
s področja uveljavljanja novih predpisov o delitvi dohodka. Če
prav namreč novi predpisi v načelu zagotavljajo podjetjem večjo 
samostojnost, vendar lahko ugotovimo, da je v nekaterih primerih 
ta samostojnost znatno omejena. Sicer pa poglejmo, kaj pravijo 
predstavniki podjetij.

Nova delitev je močno 
prizadela Papirnico Vevče

22 do 34 odstotkov. Toda predvi
deno znižanje cen lesa za okoli 
7500 dinarjev pri kubičnem me
tru in znižanje cen celuloze je iz
ostalo; cene lesa so ostale iste ali 
so se celo v nekaterih primerih 
občutno dvignile, medtem ko so si 
tovarne celuloze pomagale tako, 
da so odstopile od določenih stan
dardov ali pa proizvajajo iste vr
ste celuloze pod novo nomenkla
turo. Če želimo kupiti celulozo po 
predvidenih nižjih cenah, je ne 
dobimo, ker »je ni«, pod novo 
nomenklaturo pa jo dobimo, ko
likor hočemo, vendar moramo pla
čati višjo ceno. Tako se je papir
niška industrija znašla v škrip
cih, visoka stopnja prometnega 
davka pa ji pobere še tisti del 
čistega dohodka, ki ji po vsej pra
vici pripada.

V papirnici Vevče je stvar še 
bolj akutna. Načelno je rečeno, 
da je treba omogočiti enoten 
start (enake cene za isto vrsto 
papirja), vendar so naši proizvodi 
za 10 do 60 dinarjev pri kilogra
mu nižji od cen ostalih tovarn, 
ki proizvajajo iste artikle. Ker 
proizvedemo letno okoli 30.000 ton 
raznega papirja, nastane tako za
radi nižje cene papirja razlika v 
škodo našega podjetja za okoli 
milijardo dinarjev. Vsi poskusi, 
da bi dosegli isti start z ostalimi 
podjetji, oziroma, da bi prodajali 
naše proizvode po enakih cenah 
kot ostala podjetja, so se izjalo
vili. To so vsekakor nemogoči 
odnosi! Rezultat tega pa je, da 
imamo ob rekordni proizvodnji, 
ki je za 10 odstotkov višja od nor
malne, čistega dohodka le 11 mili
jonov mesečno, medtem ko smo 
v 1. 1960 imeli približno okoli 20 
milijonov. Sredstva za prosto raz
polaganje so se torej znižala za 
približno 50 odstotkov v primerja
vi z 1. 1960. Če pa bi delali nor
malno, torej če ne bi imeli re
kordne proizvodnje, bi bil ta od
stotek v primerjavi z letom 1960 
še manjši. To pomeni, da bi ne 
spremembe na tržišču. Tako bi se 
naše podjetje, ki je veljalo za vi
soko akumulativno in je bilo še 
leta 1952 daleč pred ostalimi, 
znašlo v težavnem položaju in bi 
postalo nerentabilno. To je vse
kakor precej čudno — pa vendar 
resnično. Prav v tem je čutiti mo
čan vpliv izven podjetja na nje
govo samostojnejšo rast, kar z 
drugimi besedami pomeni, da so 
izredna prizadevanja našega de
lovnega kolektiva v finančnem 
oziru nizko ocenjujejo in primer
no temu slabo stimulirajo. Za ilu
stracijo naj navedem, da bo naše 
podjetje plačalo v 1. 1960 na ra
čun prometnega davka okoli mi-

dovoljenje, bi lahko finančno sta
nje v podjetju tudi ob novih in 
ostrih predpisih občutno izbolj
šali, kajti uveljavljanje naših pro
izvodov na inozemskem tržišču 
ni vprašanje. Sodeč po ponudbi in 
povpraševanju je naše tržišče do
bro založeno, kajti grafičnega, ti
skovnega in pisarniškega papirja 
je več kot dovolj; manjka le em
balažnega papirja. Prav zato pa 
bi morali dobiti izvozno dovolje
nje.

Glede nagrajevanja so tudi v 
našem podjetju precejšnje teža
ve. Imamo namreč štiri različne 
stroje in okoli 160 različnih proiz
vodov. Za uvedbo nagrajevanja po 
ekonomskih enotah so težki pogo
ji, ker je obračun predolg. Na tem 
področju proučujemo stanje že 
dve leti. Prišli smo do nekih ugo
tovitev, ekonomske enote — 36 
po številu — pa naj se same od
ločijo, ali naj bo nagrajevanje po 
točkovnem sistemu, linearno, po 
normah ali kako drugače. Uprava 
podjetja je tudi ekonomska enota 
in je osnova nagrajevanja plani
rana dotacija proizvodnih enot 
seveda v povprečju doseženega 
uspeha proizvodne enote. Glede 
nagrajevanja pa moramo biti pre
vidni na vsakem koraku, kajti v 
tem primeru je lahko prizadet po
sameznik, odnosi v podjetju, pro
izvodni proces, položaj podjetja, 
pade lahko proizvodnja itd. Glede 
delitve skladov skupne porabe pa 
se bomo temeljito pogovorili o na
činu te delitve — najbrž po eko
nomskih enotah. Ob koncu leta 
bomo upoštevali predloge ekonom
skih enot glede investicij, vzdrže
vanja pa tudi glede kadrovskega 
vprašanja. O vsem tem bodo naj
prej in predvsem odločale eko
nomske enote«.

To so bile nekatere misli tova
riša Novaka v zvezi z novimi 
predpisi o delitvi dohodkov gospo
darske organizacije, ki se kon
kretno nanašajo na papirnico 
Vevče.

Opustitev proizvodnje HgO
Direktor Kemične tovarne v 

Mostah tov. V. Radisavijevič:
»Zaradi razmeroma visokega 

prometnega davka smo v našem 
podjetju morali opustiti proizvod
njo živosrebrnega oksida (HgO).
Prometni davek znaša za naše 
podjetje 20 odstotkov, za druga 
pa 12. Če upoštevamo tudi dej
stvo, da rudnik živega srebra iz 
Idrije noče znižati cene živemu 
srebru na raven cene na svetov
ne mtrgu (torej od približno 4800 
na 4000 din), naše podjetjen pa 
nima deviz za nakup živega sre
bra na svetovnem trgu — smo 
pač bili prisiljeni opustiti proiz
vodnjo živosrebrnega oksida. Tu
di v našem podjetju imamo deli
tev čistega osebnega dohodka po 
točkah, obračunavamo pa v 12 
poslovnih enotah. Vsa delovna 
mesta smo točkovali, zaslužek po
sameznika pa je odvisen od ko
lektivne in individualne proiz
vodnje, od delovnega mesta itd.
Kolikor je individualno in kolek
tivno prizadevanje večje, je tudi 
vrednost točke večja. Zato delav
ci sami skrbijo, da vsi delajo, da 

(Nadalj. na 5, str,)

Delitev dohodka gospodarske organizacije
lijardo in osemsto milijonov di
narjev. To so vsekakor težki po
goji, zlasti če k temu prištejemo 
še milijardo dinarjev, ki jo letno 
izgubimo na račun nižjih cen na
ših proizvodov.

Seveda nastajajo zaradi tega še 
številne druge težave. Če bi bila 
tovarna nova, bi še kar šlo, pri 
obstoječem strojnem parku pa 
lahko rečemo, da je produktiv
nost na višku. Tudi dejstvo, da 
smo postavljeni pred načelo sa- 
mofinansiranja pri rekonstrukciji 
podjetja, je usodno za nadaljni 
razvoj naše papirnice. Imamo 
namreč ugodne ponudbe za uved
bo novega obrata, nimamo pa 
sredstev za dinarsko kritje. Raz
veselila nas je novica, da bodo 
deblokirana amortizacijska sred
stva, v katerih je imelo naše pod
jetje okoli 300 milijonov. Toda tol
mačenje deblokiranja je pokopa
lo vse naše upe. Predpisi so dolo
čili vrstni red uporabe debloki
ranih amortizacijskih sredstev:

deblokirana sredstva amortiza
cije smo morali usmeriti v obrat
na sredstva, kar pa je ponovno 
prizadelo naše podjetje, oziroma 
prizadelo je osnovno načelo amor
tizacije.

Če ob vsem tem upoštevamo še 
dejstvo, da moramo za naše pro
izvode čakati, ker nam grafična 
industrija plača razmeroma zelo 
pozno — trg je torej negotov, v 
njem imamo okoli 500 milijonov 
terjatev - potem je jasno, v kakš
nem položaju smo. Iz lepe in sta
bilne perspektive po prejšnjih 
predpisih o delitvi dohodkov smo 
zapadli v negotovost. Lahko re
čem, da so nekatera podjetja iste 
stroke še na slabšem od našega. 
Kakor je videti, novi predpisi pre
ostro delujejo na razvoj našega 
podjetja, ker je izhodišče za do
ločitev stopnje prometnega davka 
stanje iz leta 1959.

Naše podjetje ima lepe izglede 
za izvoz, vendar ne dobimo odo
britve za to. Če bi dobili izvozno

Napotili smo se v papirnico 
Vevče. Sekretar papirnice tovariš 
Tone Novak nas je prijazno spre
jel ter nas med drugim seznanil 
s številnimi težavami, s katerimi 
se bori kolektiv papirnice. Glede 
novih predpisov o delitvi dohod
ka gospodarske organizacije nam 
je dejal: »Nova delitev dohodka 
je prizadela naše podjetjen in de
lovni kolektiv. Čeprav je osnovno 
načelo novih predpisov večja sa
mostojnost, čutimo, da je prav ta 
samostojnost našega kolektiva 
precej okrnjena. Z novimi predpi
si o delitvi dohodkov gospodarske 
organizacije so nastali novi od
nosi med posameznimi panogami. 
Papirniška industrija je v tem po
gledu močno prizadeta zaradi 
znatno višje stopnje prometnega 
davka, češ da je akumulativnost 
v papirniški industrniji višja, in 
je zato bilo sklenjeno, da se s po

močjo višje stopnje prometnega 
davka zravnajo pogoji z ostalimi 
panogami. To je v načelu popol
noma pravilno, vendar je v praksi 
ta ukrep povzročil močne pre- 
tresljaje. Zakaj? Osnova za od
mero prometnega davka v papir
niški industriji je vzeta iz dohod
ka v 1. 1959 ter je na podlagi tega 
določena akumulativnost. Tako so 
v tem primeru upoštevane stare 
cene lesa, tovarnam celuloze pa 
so odrejene cene glede na nivo 
cen v svetovnem merilu in na 
osnovi kurza 750 din za dolar. Ta
ko so cene celulozi znatno padle. 
Ob pogojih, da ostanejo cene lesa 
iste, cene celulozi pa da se znižajo 
in ob postavki, da so bile papir
nice poprej visoko akumulativne, 
so jim zvišali stopnjo prometnega 
davka in sicer s prejšnjih 12 na
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Delitev dohodka 
gospodarske organizacije JiCadina nam piše

(Nadal.j. s 4. str.)
se izloči odvečna delovna sila in 
da je čim manj izostankov. Ob 
prvem izplačilu po točkovnem si
stemu je bila razlika v vrednosti 
“■najdražje« in »najcenejše« točke 
okoli 2 dinarja. Najnižje možno 
število točk je 2400, najvišje pa 
okoli 10.000 mesečno. V zvezi s 
tem točkovnim sistemom se je 
zmanjšalo število zaposlenih za 
20 ljudi, s tem pa se je povečala 
storilnost na posameznika. V na
šem podjetju je težko zvišati pro
izvodnjo zaradi zastarelega stroj
nega parka in starih obratov. Ker 
Pa usmerjajo novi predpisi rekon
strukcijo podjetja v finansiranje 
z lastnimi sredstvi, je razumljivo, 
da je perspektiva pdjetja v zvi

ševanju storilnosti zaposlenih in 
ne v povečanju proizvodnje na 
račun rekonstrukcije zastarelega 
obrata. V zvezi s tem je bilo na 
občnem zboru sindikalne podruž
nice postavljeno vprašanje, kaj bo 
z odvečno delovno silo. Toda gle
de na naravno fluktuacijo delov
ne sile — upokojitev dosluženih 
delavcev, odpoved delovnega raz
merja s strani delavcev samih 
itd., se ne bo pojavil problem od
puščanja odvečne delovne sile, 
marveč bomo v podjetju znova 
razporedili oz. sistematizirali po
samezna delovna mesta. Seveda 
je treba paziti, kako bomo spre
jemali novo delovno silo v delov
no razmerje v naše podjetje!« je 
zaključil tov. Radisavljevič.

Graditev nove šole 
na Kodeljevem

Graditev novega šolskega po
slopja na Kodeljevem se je začela 
leta 1959. Imenuje se po znanih 
pesnikih slovenske moderne Kette- 
in Murnu. Sola ima veliko učil
nico, sobo za gospodinjski pouk, 
knjižnico, moderno kuhinjo in še 
mnogo drugih sodobnih prostorov. 
Iz učilnic je lep razgled na vso 
bližnjo okolico. V vsakem razre
du in na hodnikih so zvočne na
prave.

Poleg šole je nekoliko manjše 
poslopje, v katerem je moderno 
oprelmjena telovadnica z gardero
bo in kabineti.

Okoli šole in telovadnice bodo 
nasadili nasade cvetic.

Otvoritev novega šolskega po
slopja na Kodeljevem je bila 20. 
junija letos.

V sedanjem poslopju osnovne 
šole narodnega heroja Maksa Per
ca bo ostala gimnazija.

Vsi smo težko pričakovali dan, 
ko se bodo odprla vrata v novo 
šolo.

Nataša Krcnčič 
Milena Lenassi 5. a

Cvetlična akcija v Zadvoru
V okviru JPI smo tudi učenci 

šole Sostro v Tednu mladosti so
delovali v cvetlični akciji, ki jo 
je organizirala okrajna zveza pri
jateljev mladine v Ljubljani za 
gradnjo pionirskega doma.

Prav gotovo ni človeka, ki ne 
bi uvidel resnične potrebe po ta
ke mdomu. To smo razumeli tudi 
mi pionirji, saj smo se z veseljem 
lotili dela.

25. maja smo nasmejanih lic s 
šopki cvetja in v pionirskih kro
jih, odšli po vaseh. Prijazno smo 
trkali na vrata, pojasnjevali ak
cijo in zato povsod naleteli na 
razumevanje. Obrali smo 20.000 
din. Zdi se mi, da je to za naše 
področje zadovoljiv uspeh.

Uspela akcija nam bo pri bodo
čem delu v veliko vzpodbudo.

Mira Jakoš 
učenka 5. r. osn. š. Sostro

Razgibana dejavnost 
pionirskega odreda 

Jože Moškirč na osnovni 
šoli Sostro

Z veliko vnemo so se pionirji 
na osnovni šoli Sostro vključili v 
jugoslovanske pionirske igre Spo
znavaj svoj domači kraj in svojo 
domovino.

Njih kraj pod Urhom je bil pri- 
zoriščen slavne renvolucioname 
preteklosti in težkih bojev za svo
bodo.

Na razstavi, ki so jo priredili 
pod geslom Moj kraj včeraj, so 
pionirji zbrali številno dokumen
tacijo iz NOB, ki je marsikatere
mu obiskovalcu nudila tudi še ne
znane dokaze o slavni in borbeni 
dejavnosti ter miselnosti delovne
ga ljudstva v domači okolici.

Spoznali smo, da so se naši 
ljudje kot aktivisti vključevali v 
NOB, razširjali ilegalni tisk itd. 
— že v stari Jugoslaviji je bila

ilegalna tiskarna v Sadinji vasi.
Bogat arhiv, ki so ga pionirji 

■sami zbrali, je dokaz, da belogar
dističnemu divjanju na Urhu niso 
klonili aktivisti, temveč so kljub 
mučenju po zaporih, streljanju 
talcev, uničevanju zavednih do
mačinov po taboriščih smrti, pred
vsem pa v zloglasni mučilnici na 
Urhu, ostali heroji revolucije. Za
to smo danes ponosni in svobodni, 
klanjajo pa se spominu žrtev, po
sebej narodnima herojema Jožetu 
Moškriču-Cirilu in Tonetu Trtni- 
ku-Tomažu.

Pionirji se pridno in skrbno 
pripravljajo na prireditev Pokaži 
kaj veš in znaš o svojem doma
čem kraju včeraj, danes in jutri.

Spoznavajo pa tudi svojo domo
vino. Obiskali so Turjak, prizo
rišče slavnih bojev, uničenja be
logardistične postojanke in pri
zorišče zadnjega bivanja črne ro
ke, ko so 4. maja 1945 tu padli 
zadnji talci. Na množičnem izletu 
na Primorsko bolnico Franjo pri 
Cerknem so spoznali Idrijo in 
drugo.

Njih aktivnost tudi med počit
nicami ne bo zamrla in si že iz
delujejo načrte za delo. H. P.

Glasilo osnovne šole 
Maksa Perca Iskrice 

pri Maršalu Titu
Maršal Tito je prejel za svoj 

rojstni dan med drugimi glasili 
tudi naše Iskrice, glasilo osnovne 
šole Maksa Perca.

Letošnje , leto je tovariš Tito 
praznoval deveinšestdeseti rojstni 
dan. K njemu so prišli pionirji 
iz vseh republik in mu čestitali 
za njegov jubilej. Prinesli so mu 
razna darila in čestitke svojih to
varišev. Med darili so mu prinesli 
pionirji iz Slovenije tudi glasilo 
Iskrice, ki jih je izmed drugih 
glasil izbral okrajni odbor dru
štva prijateljev mladine. Vsi pio
nirji naše šole smo želeli, da bi 
tudi tovariš Tito zvedel kaj več 
o delu pionirjev na naši šoli. Na
ša želja se je izpolnila in upamo, 
da bo zadovoljen z našim glasi
lom.

Ponovno pozdravljamo tovariša 
Tita in mu želimo, da bi še dolgo 
vodil našo lepo domovino.

Zvonko Suhadolnik 
Franci Zupančič

Gradnja doma 
Angele Ocepkove

17. junija dopoldne je bila na 
otroškem igrišču poleg osnovne 
šole Vide Prcgarčeve majhna slo
vesnost ob začetku gradbenih del 
za Dom Angelce Ocepkove. Slo
vesnosti so prisostvovali med dru- 
mi predsednica republiškega skla
da Angelce Ocepkove Ada Krivic, 
predsednica zveze ženskih društev 
Slovenije Dolfka Boštjančič, pred
sednik OLO Boris Mikoš in drugi.

Gradbena dela bodo trajala 
predvidoma do sredine leta 1962.

ClTAJTE IN DOPISUJTE 
V
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Upamo, da smo ustregli našim bralcem. Da bi laže razumeli 
uveljavljanje novih predpisov v posameznih podjetjih, oziroma vi
šino prometnega davka, s katerim je obdavčena n. pr. papirnica 
Vevče in Kemična tovarna Moste, ali pa višino prispevka od izred
nega dohodka pri podjetju Javna skladišča, priporočamo bralcem, 
da vzamejo tudi majsko številko Meščanske skupnosti ter vzpo
redno z branjem tega prispevka pogledajo na objavljeno shemo ter 
na razlago o delitvi dohodka gospodarske organizacije. Na ta na
čin bo laže razumeti smisel novih predpisov o delitvi dohodka. 
Pa tudi posledice ukrepov gledena nove predpise.

V sklade 20 odstotkov manj
smo oproščeni 15-odstotnega pri
spevka od dohodka gospodarske 
organizacije. Tudi glede poslovne
ga sklada plačujemo namesto 6 
seglo — v primerjavi z 1. 1960 — 
le okoli 80 odstotkov lastnih skla
dov. Zakaj? Zato ker moramo 
plačevati prispevek od izrednega 
dohodka v višini 25 odstokov, kar 
— samo 2-odstotne obresti. To so 
torej olajšave za naše podjetje v 
novih predpisih. Toda kljub tem 
olajšavam bo naše podjetje do- 
pa je vsekakor preveč. Torej — 
na eni strani olajšave, na drugi 
pa višji prispevek od izrednega 
dohodka, kar pa vpliva na višino 
čistega dohodka našega podjetja.

Čisti osebni dohodek oziroma 
plačni sklad je navidezno večji. 
V pravilniku o delitvi osebnih 
dohodkov smo sprejeli točkovni 
sistem nagrajevanja kot najbolj 
stimulativnega. Pri manjšem šte
vilu delavcev se dinarska vrednost 
točke veča in obratno. Tako smo 
ugotovili višek delovne sile, za
posleni delavci kažejo večji inte
res in z manjšim številom oprav
ljajo isto delo, katerega je prej 
opravljalo več delavcev. Na ta 
način se je povečala storilnost, 
enako tudi osebni dohodek posa
meznika.

V podjetju imamo tri ekonom
ske enote, ki v svojem merilu 
obračunavajo osebne dohodke de
lavcev. Uprava podjetja je v sklo
pu EE skladiščne službe, vodilni 
uslužbenci pa so v primeru več
jega dosežka posameznih ekonom
skih enot stimulirani v povprečju 
doseženega uspeha.«

1.(^ov- Franc Petrič, glavni raču- 
'“vodja Javnih skladišč:

n» na Pospešen razvoj last
jo „ jaVT)osti Je bilo naše podjet- 
v ^Sistrirano iz komunalnega 

i^Jetje za iztovor, pretovor in 
i .?oišCenje blaga. Tako je pod

le preraslo iz uslužnostnega v 
,.mspo<iai'sko organizacijo. Seveda 
šav* Scdai deležni nekaterih olaj- 

m bi predvsem podčrtal, da

Vsem prebivalcem območja Kodeljevo
častb0m,Sija za komunalno ureditev si je zadala nalogo, da v po- 
hridofu centralne Proslave Dneva vstaje dne 21. in 22. VII. 1961 
bodo'11 nii-*C mcst° "»slov “Ljubljana v cvetju«. V ta namen sc 
°lepg are jl*e ceste parki z novimi nasadi. Po nalogu komisije za 
delipv unjc občine Moste naprošamo vse prebivalce območja Ko
pini ,.0“ pr*stopijo k tej akciji in po svojih močeh prispevajo k 
Počisti?8'•Ured,tvI oašefto območja. Hišni lastniki in hišni sveti naj 
Sodeluj "VPccdc svoja dvorišča in vrtove. Vsak posameznik naj 

“Je v tej akciji.
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— JZ KRAJEVNIH ORGANIZACIJ SZDL —

ZADOBROVA:

Sestanki s predstavniki 
gospodarskih organizacij

posled pristojni organi prepričali 
o veliki neskladnosti glede avto
busne proge v Zadobrovo in bodo 
izenačili pogoje za prevoz delav
cev in dijakov iz Zadobrove v 
Ljubljano z delavci iz Polja, Za
loga in Sostrega,■'■< je zaključil to
variš Girandon.

POLJI:

Polja. Dijaki iz Zaloga, Polja in 
Sostrega uživajo izredne ugodno
sti pri prevozu v Ljubljano, naša 
mladina pa je pri tem močno pri
krajšana. Upam, da se bodo na-

Predsednik krajevne organizaci
je SZDL Zadobrova tov. Alojz 
Girandon:

»V naši krajevni organizaciji 
je včlanjenih okoli 900 članov 
SZDL; ostale volilce bomo skuša
li včlaniti čimprej. Tudi pri nas 
ugotavljamo, da se v vseh druž- 
beno-političnih organizacijah po
javljajo vedno isti družbeno-po- 
litični delavci. Ugotovili pa smo 
tudi, da je na terenu mnogo lju
di, članov SZDL in ostalih orga
nizacij, ki bi bili voljni vključiti 
se v delo na terenu. Prav zato in 
pa zaradi točne evidence vseh 
volilcev in članstva SZDL smo 
sklonili izvesti anketo na ozemlju 
krajevne organizacije SZDL Za
dobrova. Tako bomo dobili šte
vilne potrebne podatke, ki nam 
bodo osnova za naše nadaljne delo 
v organizaciji. Gre za točne gene- 
ralije (ime in priimek, stanovanje 
s hišno številko — pred nedavnim 
smo hiše na novo oštevilčili), za 
članstvo v posameznih organizaci
jah, pripravljenost za sodelovanje 
v posameznih organizacijah na 
terenu, področje, na katerem želi 
sodelovati, na koncu pa še interes 
članstva za ustanovitev posamez
ne sekcije ali komisije v sklopu 
stanovanjske skupnosti, ki bo za
čela živeti 1. julija. Ko bomo ure
dili podatke te ankete, bomo lah
ko prenesli precej funkcij na de
la voljne člane SZDL in tako raz
bremenili preobremenjene tovari
še. V počastitev 20. letnice revo

lucije bomo sklicali odbornike 
terenskih organizacij na skupno 
svečano sejo, na kateri se bomo 
med seboj pobliže spoznali, po- 
razgovorili o skupnih problemih 
ter sprejeli ustrezne sklepe za 
delo in koordinacijo dela vseh 
organizacij na ozemlju naše kra
jevne organizacije. Po seji pa bi 
na družabnem večeru še bolj po
globili osebne stike med odbor
niki.

Po terenskih partijskih organi
zacijah so bili skupni sestanki s 
predstavniki gospodarskih organi
zacij na našem terenu. V debat
nem večeru pa so predstavniki

gospodarskih organizacij odgovar
jali na vprašanja članstva ali pa 
pojasnjevali nekatere pojme in 
težave iz življenja in dela gospo
darske organizacije. Tako so 'se 
člani ZK seznanili s problematiko 
n. pr. Emone, Perutninske farme 
itd. Te in podobne sestanke bomo 
še razširili, tako da jim bodo lah
ko prisostvovali tudi člani SZDL, 
kajti problematika podjetij na na
šem ozemlju je istočasno tudi na
ša problematika, saj delamo v teh 
podjetjih.

Tudi naša organizacija se bori 
s pomanjkanjem prostorov, ki bi 
služili za širši razmah vsestranske 
dejavnosti načih članov. Želimo 
organizirati dežurno službo za na
še članstvo, urediti prostor za te
levizor, za sestanke itd.

Nujno je treba zgraditi novo 
šolsko poslopje, kar bi nam tudi 
sprostilo nekaj prostorov v za- 
družem domu. Organizirali smo 
nabiranje prostovoljnih prispev
kov za gradnjo šole. Pripravili 
smo tudi načrte zanjo, pa je šlo 
vse po vodi, ker ni bilo dovolj 
sredstev. Z novim šolskim poslop
jem bi uspešno rešili problem ve
likega zanimanja doraščajoče mla
dine za najrazličnejše krožke 
ljudske tehnike. Dosedanje delo 
na tem področju je pomanjkljivo, 
v novih prostorih pa bi lahko 
organizirali sodobnejše poučeva- 
mladine o dosežkih tehnike, ker 
to mladino izredno zanima.

Z občinskim odborom SZDL ima 
naša organizacija dosti tesne sti
ke. Člani odbora prihajajo k nam 
na obisk, naši odborniki pa tudi 
obiskujejo občinski odbor in se 
tako v osebnem stiku pogovori
mo o tekočih problemih.

V krajevnem odboru SZDL ima
mo predstavnike vseh množičnih 
organizacij na terenu; to nam je 
v veliko pomoč glede sodelovanja 
in skupnih akcij. Naš odbor je 
precej delaven.

V minulem obdobju smo imeli 
precej poljudno-znanstvenih pre
davanj. Organizirala jih je naša 
ideološko-politična sekcija skupaj 
s Svobodo in mladinsko organiza
cijo. Takih predavanj s kratko- 
metražnimi filmi bo čedalje več, 
kajti v naši organizaciji imamo 
poleg televizorja tudi kinoprojek
tor za ozki film. Žal nimamo pri
mernih prostorov za televizor in 
ga prenašamo iz enega prostora 
v drugega; kaže celo, da bo moral 
naposled romati v gostilno v lov
sko sobo, kar pa ne bi bilo pri
merno, zlasti za mladino, ki rada 
gleda TV predstave.

Trenutno gre za izredno po
membno akcijo za napeljavo vo
dovoda.

Glede prevoza Zadobrovčanov 
v Ljubljano smo imeli precejšnje 
težave preden smo dobili to avto
busno progo; ko pa je bila odo
brena, se je pojavil drugi — fi
nančni problem. Progo prištevajo 
med medkrajevne in zato naši va
ščani nimajo nobenih ugodnosti 
glede vozovnic, medtem ko uživa
jo te ugodnosti prebivalci Sostre
ga (ki je bolj oddaljeno od Ljub
ljane kot Zadobrova!), Zaloga in

Potrebna je poživitev 
odborniških vrst

Tov. Martin Pečnik, tajnik Kra
jevne organizacije SZDL Polje:

V našo organizacijo je vključe
nih po združitvi okoli 2400 članov. 
Nimao še nobene sekcije, vendar 
je kulturno-prosvetna dejavnost 
živahna. Ljudska univerza je or
ganizirala številna predavanja, ki 
so bila dobro obiskana. Zlasti 
mladina je tu aktivna in daje tudi 
koristne pobude. Dejavnost na 
našem terenu je živahnejša v 
zimskih mesecih, ker odhajajo 
ljudje v poletnih mescih na dopu

ste in delajo na polju. Zbori vo
lilcev so zadovoljivo obiskani, 
vendar so precej enolični. Treba 
jih bo poživeti. Tudi naša orga
nizacija se je — kot številne dru
ge — borila s pomanjkanjem pro
storov. Shajali smo se v šolski 
avli. Naposled pa je bil tudi ta 
problem rešen: dobili smo prosto
re v poslopju bivšega občinskega 
komiteja v Polju. Že vrsto let so 
v naši organizaciji eni in isti od
borniki, ki jih srečujemo tudi v 
drugih organizacijah. Seje odbora 
so dobro obiskane. V načrtu ima
mo sestanek s poverjeniki glede 
pobiranja članarine in vključeva
nja novih članov. Organizirali bo
mo tudi nekaj prireditev, da bi 
zbrali nekaj več sredstev. Z no
vim občinskim odborom imamo 
trdnejše stike, kot smo jih imeli 
s starim v bivši občini Polje. Upa
mo, da bo delo v novem obdobju 
uspešnejše. Zanimivo je, da se že 
dve leti pogovarjamo o ustano
vitvi stanovanjske skupnosti na 
našem terenu, vendar ta stvar še 
do danes ni urejena. Toda vse 
kaže, da bo tudi na ozemlju naše 
krajevne organizacije le kmalu 
zaživela tudi stanovanjska skup
nost. Glasilo občinskega odbora 
SZDL Meščanska skupnost izhaja 
že skoraj leto dni, vendar ga na
ša organizacija ne dobiva. Razpe
čavanje je organizirano preko šol, 
mislim pa, da bi morali pošiljati 
vsem krajevnim organizacijam di
rektno vsaj toliko izvodov, koli
kor je odbornikov v odboru.

Gradnja nove šole na Kodeljevem

Pred nekaj dnevi je bila na Kodeljevem otvorjena nova šola, Ri 
bo v prihodnjem šolskem letu precej razbremenila ostale šole v 
Mostah. Nova šola je moderno opremljena, tudi zunanji izgled f1 
okolica šole dajeta zelo prijeten videz. Neposredno poleg šole jc 

tudi prostorna telovadnica In ostali pomožni prostori
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Požrtvovalni aktivist

Redki so ljudje, ki delajo kot 
odborniki v eni in isti organiza
ciji ter opravljajo isto funkcijo 
polnih 15 let. Redki zato, ker za
hteva življenje svoje: nekateri 
niso tako vztrajni, drugi zopet 
spremenijo področje dela itd. To
variš Rudolf Železnik, bivši bla
gajnik krajevne organizacije So
cialistične zveze delovnega ljud
stva Zelena jama pa je bil vztra
jen: 15 let je bil blagajnik te or
ganizacije! V to delo je vložil nad 
6000 prostovoljnih ur ali približno 
2 leti delovnega staža za pokoj
nino! To ni malo. Toda tov. Želez
nik ni delal samo na tem pod
ročju. Opravljal je še druga po
slanstva kot vzoren in vztrajen 
delavec.

Začel je kot blagajnik 1. 1946, 
toda njegovo aktivistično delo 
sega že v vojni čas, ko je delal 
za NOB. Kot blagajnik je spoznal 
vse prebivalce terena. Ljudje so 
ga imeli radi. Naposled je zapro
sil, da ga razrešijo te dolžnosti. 
Čeprav 67 let star, vendar je ve
sel in vedno razpoložen za smeh 
in šalo. Ko je zaprosil odbor za 
razrešitev, je v šali pripomnil: 
"Naj nekdo drug prevzame mesto 
blagajnika v organizaciji za leto, 
dve, nato pa bom zopet jaz vsaj 
za 10 let.«

Njegova življenjska pot je bo
gata. V Rusiji je bil 4 leta pro
stovoljec in se 1. 1919 vrnil do- 
mov. Nato je živel v stari Jugo
slaviji, med vojno je delal za 
NOB, po vojni pa kot »poklicni« 
amaterski blagajnik. Njegov sin 
Vinko je bil 1. 1941 obsojen in od 
italijanskih okupatorjev zaradi 
aktivističnega dela na 7 let zapo- 
ra, po kapitulaciji Italije pa se je 
Pridružil partizanom.

"Ni lahko delo blagajnika,« pri
poveduje tov. Železnik. »Ce člani 
ao prinesejo članarine, jo je tre- 
ba pač pobrati na domu. Tako 
sem prehodil v 15 letih precej ki
lometrov, ker je bilo treba včasih 
Pobrati nad 50 odstotkov neplača- 
n° Članarine po domovih. Ljudje 
ladi plačujejo članarino, z rednim 
'v1 skovan jem pa sem pridobil 
okoli 500 novih članov. Redki so, 

i so mi odklonili prevzem izkaz- 
loe ali plačilo članarine.«
Za svoje vztrajno delo je bil 

ov' Koležnik odlikovan z medaljo 
•a delo, dobil pa je tudi dve di- 
pjJ^trajnega in vestnega delavca

Železnika pa naj si mlaj- 
i .odborniki v raznih organizaci- 
del Vzamej° za vzor pri svojem

Tehnični pouk in proizvodno delo 
na gimnaziji v Mostah

V preteklosti je gimnazija kot 
izbirna šola pripravljala učence 
že od desetega leta starosti dalje 
za študij na univerzi. S svojimi 
prvimi štirimi razredi je posegla 
v osnovno šolo in sprejemala le 
tiste učence, ki so uspešno opra
vili sprejemni izpit. Taka vloga 
gimnazije ni omogočala dijakom 
seznaniti se z družbenimi vpraša
nji, zlasti pa z razvojem tehnike. 
Kljub velikemu razvoju tehnike 
ter vse večjim povojnim potrebam 
po strokovnjakih specialistih se 
gimnazijski študij do nedavna ni 
bistveno spremenil: gimnazija je 
bila še naprej pripravljalnica za 
visokošolski študij vseh vrst.

Z reformo osnovne šole pa je 
gimnazija izgubila prve štiri raz
rede. Postala je ena izmed razno
vrstnih šol, v kateri lahko mladi
na po svojih nagnjenjih in spo
sobnostih nadljuje z izobraževa
njem, pridobljenim v osemletki. 
Tako je postala gimnazija splošno 
izobraževalna šola, ki daje sploš
no izobrazbo na višji ravni in v 
širšem obsegu kot osemletka.

Taka izobrazba je nujno potreb
na zaradi šolanja strokovnjakov 
na raznih področjih gospodarske
ga in družbenega življenja. Ta 
višja raven in širši obseg sodobne 
splošne izobrazbe omogoča dija
kom tudi, da si pridobe različna 
praktična znanja, ki dajejo mla
dini zadostno podlago za številne 
poklice v našem gospodarskem in 
družbenem življenju. Prosvetni 
svet Jugoslavije je določil nasled
njo strukturo vzgojnega in izobra
ževalnega dela na gimnaziji:

pouk. proizvodno delo, praktič
ni tečaji in svobodne aktivnosti 
učencev.

Gimnazija mora biti torej taka 
šola, ki se bo lahko po svoji no
tranji organizaciji vzgojnega in 
izobraževalnega dela prilagajala 
potrebam okolja, v katerem dela 
in da se v tem smislu tudi ustrez
no strokovno niansira.

O pouku, praktičnih tečajih in 
svobodnih aktivnostih dijakov je 
skoraj odveč na široko razprav
ljati. Omejili bi se predvsem na 
uvedbo tehnične vzgoje s proiz
vodnim delom — to je ena od bi
stvenih Sprememb učno-vzgojne- 
ga procesa na gimnaziji. S tem, 
da ie bilo družbeno-jezikovnemu

in naravoslovno - matematičnemu 
področju priključeno kot enako
vredno tudi področje tehnične 
vzgoje s proizvodnim delom, je 
bil izoblikovan nov, sodobni vzgoj- 
no-izobraževalni okvir gimnazije.

Tehnična vzgoja in proizvodno 
delo imata nologo, posredovati 
učencem elementarno praktično 
in teoretično znanje iz neke pro
izvodne specialnosti in jih tako 
seznaniti z organizacijo proizvod
nje, tehnološkimi procesi, stroji 
ter osnovami tehničnega risanja. 
V tej zvezi naj se učenci uče rav
nati z najbolj razširjenimi tehnič
nimi sredstvi. Tehnična vzgoja in 
proizvodno delo je praktični del 
pouka zlasti naravoslovnih pred
metov. Vzgojne naloge tehnične 
vzgoje in proizvodnega dela so 
zlasti v tem, da gojita delovno

nega dela, smo se namenili sezna
niti naše bralce najprej o nekate
rih splošnih ugotovitvah o gimna
ziji, nato pa o konkretnem delu 
in rezultatih dijakov meščanske 
gimnazije. Zato smo obiskali ne
kaj gradbišč, na katerih delajo 
dijaki te gimnazije, ter v nepo
srednem stiku z dijaki zvedeli za 
to in ono s tega zanimivega pod
ročja.

Kot zanimivost smo ugotovili, 
da so dijaki meščanske gimnazije 
izbrali štiri pomembna področja 
za predmet tehnične vzgoje in 
proizvodnega dela in sicer tiste 
stroke, ki so v naši občini najbolj 
razvite: kovinska, elektrotehnična, 
gradbena in kemična. Mladi gim
nazijci so pozitivno sprejeli uved
bo tehnične vzgoje in produktiv
nega dela, radi hodijo na preda-

■ ■ E li

Za mlade dijakinje fizično delo ni bilo preveč naporno

Tatjana Trobiš je pripovedovala o 
šol. nalogah s področja teh. vzgoje

kulturo učencev in razvijata nji
hovo zavest o družbeni vrednosti 
ter medsebojni povezanosti vseh 
oblik človeškega dela. Učenci se 
seznanjajo s proizvodnimi proce
si, z organizacijo proizvodnje oz. 
pod j en tj a, z ekonomskimi vpraša
nji podjetja, z mestom in vlogo 
podjetja v komuni in navzgor, 
seznanjajo se s številnimi poklici 
v podjetju, z življenjem delovne
ga kolektiva, z delavskim in druž
benim upravljanjem itd.

Tehnična vzgoja in proizvodno 
delo ima v gimnaziji tri stopnje. 
V prvem letu je pouk teoretičen, 
a tesno povezan s praktičnim de
lom. Učenci se v tem letu odločijo 
za neko stroko oziroma področje 
proizvodnje. V drugem letu se 
učenci vključujejo v delo proiz
vodnega podjetja iste stroke, v 
kateri so se učili prvo leto. Na 
tretji stopnji se nadljuje delo na 
delovnih mestih, kjer se učenci 
po svojih nagnjenjih in sposob
nostih izobražujejo in delajo v 
izbranih, bolj specializiranih de
lih — usmerjajo se v določen po
klic v stroki.

To je nekaj suhoparnih podat
kov o mestu gimnazije v našem 
šolstvu ter o uvedbi tehničnega 
pouka in proizvodnega dela v gim
nazijah. Ker pa je bila VI. gim
nazija v Mostah v šolskem letu 
1960/61 ena izmed treh v Slove
niji, v katerih so poizkušali uved
bo tehničnega pouka in proizvod-

vanja, na vaje in praktično delo, 
ugotavljajo pa, da so spoznali smi
sel študija šele preko praktičnega 
dela. Svoja spoznanja že praktič
no uporabljajo v svojih stanova
njih, kjer popravljajo to ali ono 
in je to dejstvo vsekakor z več 
vidikov razveseljivo in koristno.

Nekateri dijaki in dijakinje so 
se že odločili, kaj bodo po dokon
čani gimnaziji študirali in čeprav 
bodo študirali n. pr. filozofijo itd., 
kljub temu ugotavljajo, da je ko
ristno spoznati se s tehniko in 
praktičnim delom.

Skupina kovinarjev je delala v 
delavnici TSŠ, kemiki v kemič
nem laboratoriju TSS, gradbeniki 
pa v gradbenem centru. Pred ne
davnim pa so posamezne skupine 
šle naravnost v podjetja, kjer so 
bile vključene v proizvodno delo. 
Gradbenike smo srečali na grad
bišču Zdravstvenega doma v Mo
stah, nekaj jih je na gradbišču 
športnega parka na Kodeljevem, 
kemiki so v podjetju Teol-Oljama 
itd. Prvi koraki v proizvodnji so 
bili okorni, vendar so se mladi 
»proizvajalci« kmalu znašli, se 
spoprijateljili z delavci, zavihali 
rokave in z veliko vnemo popri
jeli za delo. Na gradbišču zdrav
stvenega doma smo najprej nale
teli na delovodjo Franca Cigale- 
ta, ki nam je nadvse prijazno po
jasnil delovne pogoje, vrsto dela

(Nadalj. na 10. str.)



Sloveitei
»Komunistična partija Slovenije vas poziva, da strnemo 

svoje vrste v enotno osvobodilno fronto proti imperialistič
nim okupatorjem za enoten blok vseh zatiranih narodov pod 
vodstvom SSSR in delavsko-kmečke Rdeče armade, za po
polno uničenje fašističnih zločincev. Naš dosedanji odpor naj 
se razvije v vseljudsko sveto nacionalno vojno proti impe
rialističnim okupatorjem!« (Iz proglasa CK KPS 22. jun. 1941)

In boj se je začel. Krvavi boj, v katerem je sodelovalo 
vse ljudstvo, vsi Slovenci, razen seveda osamljenih izdajal
cev, ki so pokleknili pred okupatorjevim škornjem in mu 
zvesto služili. Toda narod je bil močnejši. Iz dneva v dan 
so rastle partizanske enote, borci so se neustrašno borili — 
od zmage do zmage, naprej! Po štiriletnem krvavem boju so 
naši hrabri partizani izbojevali svobodo...

Bilo je mnogo žrtev, ki so položile svoja življenja na 
oltar svobode, za dvojno svobodo; za revolucionarno svobodo 
in za svobodo izpod okupatorjevega škornja. Zato sta bili 
zmaga in svoboda tem lepši in čistejši...

Takoj po osvoboditvi pa smo zavihali rokave in začeli 
z velikopoteznimi akcijami za obnovo in izgradnjo naše po
rušene domovine. Sledile so nove zmage, zmage v mirnodobni 
izgradnji. Začeli smo graditi socializem in socialistične od
nose, začeli smo novo obdobje naše zgodovine, obdobje lep
šega in bogatejšega življenja.

Največja skrb za rast življenjske ravni občanov se odraža v 
gradnji prostornih in sončnih stanovanj, v katerih se razvija lepše 
in srečnejše življenje. Poleg stanovanj pa rastejo tudi ostala po
trebna poslopja, v katerih se močno čuti nenehna rast življenjske 
ravni in v katerih naš mladi rod najde svoj kotiček in v njem 
preživlja svoje najprijetnejše ure. Naši občani niso pozabili padlih 
borcev in ostalih žrtev fašističnega terorja. Tako rastejo tudi v 
novih naseljih veličastni spomeniki revolucije. Spomenik v ospredju 
stoji v Jaršah. Postavljen je v spomin 21 padlim borcem, 3 talcem 
in 17 žrtvam fašističnega terorja. — »Vaša žrtev tisočkrat živi, iz 
nje nam vstaja sonce lepših dni«

Ni občana, ni Slovenca, ki ne bi vedel za ce^T* tJrhu, ki je bila med vojno utrjena postojanka zloglasne 
13. domobranske čete. To cerkev so domobraH^ jedili v mučilnico, sodišče in morišče zavednih Sloven
cev. Tu so našli svojo prezgodnjo smrt štcviNL 1 ljudje samo zato, ker so svobodno mislili, ker so ljubili 
svobodo in se zanjo borili, zato, ker so ljubili ''1««. Ta veličastni spomenik ponazarja trpljenje vseh 
zavednih Slovencev, ki so dali svoja življenja,' 
svobodnim mestom ter resno opozarja na 
vojno. — Na sliki; Detajli spomenika na Urili1

ubil' nov Ta veličastni spomenik ponazarja trpljenje vseh 
‘ujajejk 0 sv°bodo, hkrati pa stoji kot nemi stražar, ki bedi nad 
nefl dejanja izdajalcev in okupatorjev med drugo svetovno

SE DANES

TAKO SE BOGASTVO NASE DOMOVINE IN Sp(>SOBNOSTI
ZAJO V NENEHNI RASTI NOVIH OBJEKTOV v

NOVIH OBJEKTOV ČEDALJE 
TEMELJI ALI NOSILNI STEBRI.

standmda NAS,M obcanov oi,i, v

Foto; Zoplotil

EDEN PRVIH OBJEKTOV NA OZEMLJU NASE DANAŠNJE 
KOMUNE, ZGRAJEN TAKOJ PO KONČANI VOJNI, JE SILOS 
V ZALOGU. KASNEJE SO BILI ZGRAJENI ŠTEVILNI NOVI 
INDUSTRIJSKI IN OSTALI OBJEKTI
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Tehnični
(Nadalj. s 7. str.)
in nekaj o »nagrajevanju«: »Vsi 
dijaki so pokazali izredno zani
manje in voljo do dela, mi pa se 
trudimo, da bi jim omogočili se
znaniti se z delovnim postopkom 
pri gradnjah. Jasno je, da jih ne 
moremo enačiti z ostalimi proiz
vajalci, ki so v polni kondiciji, ki 
intenzivno ustvarjajo, vendar smo 
vsaj za začetek zadovoljni z nji
hovim delom. Za svoje delo bodo 
gimnazijci prejeli tudi primerno 
plačilo, ki bo za zdaj kolektivno 
in naslovljeno na gimnazijo. Ka
sneje pa se bo tudi oblika nagra
jevanja preusmerila in individual
no nagrajevanje,-« je zaključil svo'-» 
je pojasnilo tov. Cigale.

Na tem gradbišču smo srečali 
skupino petih mladih deklet, di
jakinj I. b razreda, ki so opravlja
le različna dela. Mojca Rožič nam 
je povedala, da dela 6 ur dnevno 
in da delo ni težko pa zelo zani
mivo. Marija Havlina je poudari
la, da bo postala gradbeni tehnik, 
ker rada riše. Tatjana Trobiš je 
pripovedovala o šolskih nalogah s 
področja tehnične vzgoje in pro
izvodnega dela, medtem ko je Mi
lena Rahem veselo pripomnila, da 
bo danes delala v pisarni. Tudi 
Metki Rus ustreza bolj lahko delo, 
zato se raje ukvarja z načrti, na 
katere se že precej spozna. Na 
gradbišču športnega parka na Ko
deljevem so »novi delavci« trdo 
držali krampe v rokah in z vso 
vnemo izvrševali dnevno nalogo. 
Delovodja jih je prijazno opozar
jal, kako se pravilno dela, kar so 
dijaki z razumevanjem spreje
mali.

Tako torej na praktičnem delu, 
v proizvodnji. To so sicer prvi ko
raki, ki so v minulem šolskem 
letu pokazali prve sadove, vendar 
je pričakovati, da bodo dijaki na

pouk...
ostalih gimnazijah, ko bodo tudi 
pri njih uvedli tehnično vzgojo 
in proizvodno delo, z enako vne
mo poprijeli na tem zanimivem 
področju sodobne in potrebne 
praktične vzgoje naše mladine — 
bodočih proizvajalcev in uprav- 
Ijalcev. Gimnazija v Mostah je 
uspešno prestala to preizkušnjo 
in nabrala precej izkušenj za no
vo šolsko leto; pri tem ji je gmot
no pomagal tudi Občinski ljudski 
odbor. Vse kaže, da se bo ta ob
lika vzgoje kadrov za potrebe ko
mune popolnoma in uspešno uve
ljavila.

Enoten koledar prireditev
Zadnjih nekaj let je čutiti mo

čan porast zanimanja za vklju
čevanje dijakov in mladine v naj
različnejše oblike družbeno-poli- 
tičnega življenja v občini in izven 
njenih meja. Društvo prijateljev 
mladine, športne in telesnovzgoj- 
ne organizacije se vedno obračajo 
na šole z željo, da bi se v posa
mezne akcije teh organizacij 
vključilo čimveč dijakov. Želje 
teh organizacij, kakor tudi šte
vilne prireditve v šolskem merilu 
in lastna iznajdljivost dijakov v 
zvezi s posamezno dejavnostjo ob 
prostem času pa se premnogokrat 
prepletajo, tako da je res skrajni 
čas, tudi na tem področju vskla-

diti vse te interese in določiti 
enotni letni koledar vseh tovrst
nih prireditev na področju občine, 
pa nato tudi mesta, okraja in re
publike. V zvezi s tem je treba na 
začetku šolskega leta sklicati 
predstavnike vseh organizacij, ki 
morajo do tega časa predvideti 
svoje koledarje prireditev, kjer 
naj bi bilo vključeno čimveč šol
ske mladine ter na tem sestanku 
izdelati enoten koledar vseh pri
reditev v občinskem in ostalih 
merilih; tako bi se vodstva šol in 
dijaki znali že vnaprej ravnati ter 
prilagajati svoje notranje življe
nje in delovanje skupnemu in 
enotnemu kriteriju in cilju. Ra
zumljivo je, da teh prireditev ne 
bo veliko, vendar je koristneje, 
če za posamezno prireditev vemo 
toliko časa naprej, da se tako na
njo lahko temeljiteje pripravimo. 
Gre tudi za izbiro prireditev s 
strani Šolskih vodstev in dijakov 
samih, kajti ni nujno, da se vseh 
prireditev obvezno udeležijo. Ko 
predlagamo, da se na začetku šol
skega leta sprejme enotni koledar 
prireditev, na katerih naj bi so
delovali v polnem številu tudi di
jaki vseh šol v občini, imamo v 
mislih predvsem težave, ki so ve
zane na uspeh šole kot celote. V 
srednjih šolah se čedalje več za
hteva, zato morajo učenci osnov
nih šol vedno resneje poprijemati 
za knjige. Ce pa bodo sodelovali 
na vseh mogočih prireditvah, pa 
naj so te prireditve še tako po
membne, se postavlja vprašanje 
izpolnitve učnega načrta, nivoja 
učenčevega znanja, števila dobro 
izkoriščenih učnih dni v šolskem 
letu itd. Prav o tem bi morale 
malo razmisliti tudi množične or
ganizacije, ko se obračajo na šole 
z željo za čimbolj množično so
delovanje dijakov na njihovih pri
reditvah. Cc pa bo sprejet enotni 
koledar, bo laže organizirati tudi 
sodelovanje dijakov na teh prire
ditvah.

Spominska plošča na našem šolskem poslopju je bila odkrita 
1. aprila 1961 v spomin na narodnoosvobodilni boj ter na žrtve to
varišev in narodnega heroja Maksa Perca. Pred poslopjem so se 
zbrali učenci in ves učiteljski zbor. Ob odkritju spominske plošče 
je govoril tov. Šereg, predsednik šolskega odbora, o življenju na

rodnega heroja Maksa Perca Učenci 5 a

S tovarišem Janezom Herzogom sva se 
pred dnevi prvič videla, toda bila sva takoj 
sredi pogovora:

— Vaše glasilo si je zadalo hvaležno in 
edino pravilno nalogo, ki ste jo zapisali v 
uvodniku k 1. številki:

Naloga biltena bo, aktavizirati in vklju
čiti v delavsko samoupravljanje nas vse in o 
vsem seznanjati članstvo našega kolektiva. 
Tako naj bo naš bilten ena od novih oblik 
dela v našem kolektivu!

Koliko vam je to uspelo doseči v doseda
njih številkah od leta 1959, ko ste začeli izda
jati vaše glasilo?

— Glas Saturnusa smo začeli izdajati iz 
potrebe po obveščanju članstva našega ko
lektiva o tekoči problematiki, ki jo obravnava 
DFS ali UO, zavedajoč se proizvodnih novosti, 
ki smo jih uvajali zadnja leta, vštevši gradnjo 
novih prostorov. Deloma je to potrebo nare
kovala tudi želja po informiranju naših kup
cev ter dobaviteljev o naših proizvodih, pa 
tudi o naših zmogljivostih in težnjah za dvi
ganje kvantitete in kvalitete naših izdelkov. 
Širši javnosti naše glasilo seveda ni name
njeno.

— Torej imate stalne rubrike?
— Pravzaprav šele sedaj kaže, da bo gla

silo dobilo svojo fiziognomijo. Petčlanski 
uredniški odbor opravlja namreč svoje delo 
poleg svoje redne zaposlitve in se je tako po
časneje vživljal v delo, kot bi se lahko sicer. 
Potreba sama pa nam je do sedaj že izobliko
vala nekaj stalnosti. Velikim dogodkom in ob
letnicam posvečamo potrebno pozornost; delo
ma tudi z našega zornega kota, kajti delež na
šega delavstva v polpretekli dobi je bil do- 
kajšen, saj je tu pred vojno delovala idejno 
močna in prekaljena celica KPJ in menimo, 
da mora naše glasilo posredovati tudi seda-

Glas »Saturnusa«
njemu članstvu dokaze našega boja — saj so 
mu potem tudi ti zgledi lahko vodilo za akcijo 
v današnjici.

Seveda imajo že svoje stalno mesto čisto 
strokovni članki, dalje organizacijska poro
čila organov delavskega samoupravljanja ter 
partijske, sindikalne, mladinske itd. organiza
cije v tovarni. V letošnji 1. številki pa name
ravamo dati globljega poudarka problemom v 
kolektivu v zvezi z njegovim življenjem in 
delom v podjetju in izven njega. Konkretno 
n. pr. stanovanjsko vprašanje je tudi pri nas 
še vedno dosti pereče, saj imamo tu okoli 200 
odprtih primerov. Z denarjem je seveda tesno 
in preko glasila nameravamo sprožiti širšo 
akcijo za vlaganje lastnih prispevkov članov 
našega kolektiva za gradnjo oz. nakup stano
vanjskih prostorov. Tako bomo pa tudi poži
vili vsebino našega glasila!

— Da, mislim, da bi v duhu III. plenuma 
morala različna tovarniška ipd. glasila sploh 
bolj na široko prisluhniti celotnim kolektivom: 
vsak član naj ima dostop do javnih vprašanj 
in vsak član naj seveda tudi daje mnenja za 
reševanje problemov v svojem podjetju! Tako 
bi taka glasila res preraščala iz glasa! uprav 
v glasila organov delavskega samoupravljanja 
in delovnih kolektivov samih. Vaše glasilo 
se je takoj postavilo na podobna načela, pra
ksa pa vam nakazuje oblike dela v tej smeri.

— Seveda, informativna služba — tudi 
strokovna — je pač sestavni del našega gla
sila, zavedamo pa se bistva problematike v 
proizvodnji in pogojev zanjo — to pa nam je

vodilo za akcijo tudi v glasilu. Da bi čim prej 
mobilizirali naše delavstvo tudi v to smer, 
uvajamo letos rubriko: Vprašujete - odgovar
jamo! Morda bo to le prehodna oblika, vseka
kor pa jo uvajamo zato, ker se delavec izza 
stroja do sedaj ni toliko oglašal, kot bi bilo 
želeti. Reorganizacija delavskega samouprav- 
janja na osnovi ekonomskih enot bo n. pr. 
prav gotovo sprožila živo problematiko o na
čelih in konkretnih akcijah. Tudi zadnje stra
ni za razvedrilo so eno od takih sredstev. ,,,

— V načrtu imate 4 številke na leto — 
vam bo to že letos uspelo?

— Letos praznujemo 40-letnico tovarne in 
bomo to priliko porabili ter skušali uspeti 
tudi v tem pogledu. Gradiva pa je nasploh 
vedno dovolj, le da bi bil pravočasno v ured
nikovih rokah! Gre za zavestno aktivizacijo 
sil tudi tu.

— Morda pa bi vam kazalo zmanjšati ob
seg v dobro krajšim člankom, sugestijam in 
aktualnim mnenjem ter predlogom članov 
kolektiva?

— Sedanjih 24 strani ni preveč in bomo 
verjetno lahko ostali kar pri tem; če je ko
lektiv že pristal na materialno podporo gla
silu, sem prepričan, da bo vedno bolj tudi 
čutil, da je to njegovo glasilo, sestavni del de
lovnega procesa v tovarni, sestavni del njega 
samega.

— Pridružujem se vašem mnenju in se 
vam, tovariš Herzog, iskreno zahvaljujem za 
vaše misli.

Zunaj je deževalo. Toda brnenje strojev 
in odmevi kladiv iz novega trakta so doneli 
za mano kot v potrdilo, da je Glas Saturnusa 
trdno odločen, vrasti se v ritem in pesem de
la; tri dosedanje številke to že potrjujejo.

AM
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Še vedno po Stari poti? PROGRAM
tclesnokulturnih prireditev v občini Moste-Polje v počastitev dvaj
sete obletnice revolucije

Prvi kongres za telesno kulturo 
LH Slovenije, ki je bil letos 7. in 
8. aprila v Ljubljani, pomeni nov 
mejnik v hitrejšem razvoju naše 
telesne kulture, saj prenašamo se
daj vse pristojnosti na občinsko 
zvezo za telesno kulturo: ta naj bi 
postala nosilec in odločilni čini- 
telj na vseh področjih tclesnokul- 
turnega življenja v občini. To 
dejstvo pa seveda narekuje tudi 
ustrezne organizacijske prilagodit
ve. Enako stališče je bilo izraženo 
že na I. jugoslovanskem kongresu 
leta 1958. Kljub vsem tem nače
lom in znanim smernicam naših 
najvišjih organov v zveznem me
rilu pa je stanje na terenu še ved
no precej podobno onemu izpred 
obeh kongresov.

Občinska zveza za telesno kul
turo v naši občini obstaja že dve 
leti, vendar je še težko reči, da je 
našla svoje pravo mesto v sklopu 
Vseh tclesnokulturnih organizacij 
ali da je začela z večjim uspehom 
delati po že znanih smernicah, ki 
so bile sprejete na dosedanjih 
dveh kongresih. Za tako labilno 
stanje glede vloge in nalog ob
činske zveze je deloma kriva tudi 
ostra razmejitev med tekmoval
nim in rekreacijskim športom 
vsaj v občinskem merilu, v tej 
razmejitvi pa še zlasti vloga po
sameznih organizacij — od občin
ske zveze navzgor. Nenehna raz
prava o občinskem tekmovalnem 
sistemu ni rodila še nobenega re
zultata, tekmovanja od pionirjev 
navzgor pa prebijajo mejo občine 
In celo okraja ter so včasih orga
nizirana le v republiškem meri
lu. Republiški organi razpisujejo 
odprta republiška prvenstva v 
različnih panogah, ne da bi bila 
Po' ibna prvenstva najprej v ob
činskem ali vsaj v okrajnem me- 
filu. Podobno je tudi s tekmova- 
Ojem v okrajnem merilu. Nekate
ra telkmovanja so pomanjkljivo 
Organizirana in pred zaključkom 

določi predstavnik okraja, ki 
oo sodeloval v višjem tekmovan
ju. Enako stanje je tudi pri or
ganizaciji tečajev za trenerje in 
•nštruktorje. Okrajni organi raz- 
Pisu.jcjo te tečaje s stališča tek- 
Oiovalnega športa kar mimo ob
činske zveze. Vse to poslovanje 

* videz, da se okrajni in rc- 
»Uhtiški organi ukvarjajo pred
vsem s tekmovalnim športom na 
Oajvišji mogočni ravni in tako 
^Postavljajo osnovne smernice, 
Sprejete na kongresu. Zdi se, da 
"bstoječi statistični podatki niso 
"°volj obdelani, oziroma se iz 
^zpoložljivih podatkov ne dolo- 

naloge posameznim organi- 
^«‘ijam, marveč se še naprej ho- 
,1 Po stari poti: če sc kdo prijavi 
^ tekmovanju, ki ga razpiše višji 
. ^an, bo to tekmovanje tudi or
ganizirano!

Naša občinska zveza (pa tudi 
stale) ima v svojem sestavu pre- 
čj imenovanih komisij, kot so 
‘ Pr. koisija za šport, komisija 

šolska športna društva, zdrav- 
tvena komisija itd. Naloge teh 
Pinisij so povsem drugačne od 
a,og n. pr. tekmovalne komisije 

^rt komisiji za košarko OZTK. 
. Pmisija za tekmovanje ima kon- 
teL*n° ''‘'togo. razpisati in voditi 
jjvspovanje v okrajnem merilu 
^ sicer za pionirje in pionirke. 
Pt&dincc in mladinke ter člane in

članice. (Seveda, kolikor obstaja 
interes za vsa ta tekmovanja.) Če 
pa pogledamo, kakšna je naloga 
komisije za šport pri občinski zve
zi, potem pridemo do nasprotja: 
ta komisija ne razpisuje in ne vodi 
nobenega tekmovanja v občinskem 
merilu, marveč ima nekaj sploš
nih organizacijskih nalog, kot so 
evidenca o številu telesnovzgojnih 
organizacij na ozemlju občine, 
evidenca o številu športnikov in 
o številu tekmujočih moštev: da
lje daje pobudo za organi
zacijo tekmovanj v občinskem 
merilu itd. Vsiljuje se vprašanje, 
kdo naj organizira občinska tek
movanja! Občinska zveza kot ce
lota ima nekaj splošnih nalog,, 
kot so: zagotovitev minimalne te
lesne vzgoje čim večjemu številu 
občanov, boj proti negativnim po
javom, ustvarjanje materialnih 
pogojev za razvoj množične te
lesne kulture itd. Torej res nekaj 
splošnih nalog, katerim občinska 
zveza čestokrat ni kos. Manjkajo 
torej organi za izvrševanje kon
kretnih nalog glede organizacije 
množičnih tekmovanj v občini — 
skratka, manjkajo tisti organi, ki 
jih imajo v okrjanem in repub
liškem merilu. Ti organi naj bi 
organizirali stalna in množična 
tekmovanja v občinskem merilu, 
v praksi naj bi preizkušali ob
činski tekmovalni sistem, skrbeli 
naj bi za smotrno uporabo obsto
ječih objektov ter nakazovali po
trebe po novih objektih, vodili naj 
bi formalno evidenco moštev, ki 
tekmujejo v občinskem merilu, 
vzdrževali disciplino itd. Torej, 
treba je temeljito analizirati smer
nice in naloge občinske zveze, 
spremeniti njen pravilnik, usta
noviti ustrezne organe in jim dati 
konkretne naloge. Nujno je vskla- 
diti odnos med okrajno zvezo, 
njenimi komisijami oziroma pod- 
zvezami in med občinsko zvezo 
ter njenimi komidijami. Kajti teh 
horizontalnih in vertikalnih vezi 
in povezave je toliko, da same po 
sebi zavirajo uspešno izvajanje 
sprejetih smernic in želja, da na
ša telesna kultura ubere novo in 
uspešnejšo pot od dosedanje. Opu
stiti je treba dosedanjo prakso ter 
usmeriti vsa prizadevanja v to, da 
dobi telesna vzgoja v občinskem 
merilu zares pomembnejšo vlogo, 
okrajna in republiška tekmovanja 
pa naj bi bila le zaključna faza 
celotnega gibanja v občini. Dose
danja praksa je površno reševala 
probleme telesne vzgoje, zato je 
treba to prakso preusmeriti in 
prilagoditi novim pogojem in za
htevam, sicer bodo sprejete smer
nice mrtva črka na lepem papirju.

Seveda je v sklopu razprave o 
mestu in vlogi občinske zveze za 
telesno kulturo, o praktičnem 
uveljavljanju zveze in izvrševanju 
nalog kakor tudi o odnosu do 
nadrejenih ter o stopnji nadreje
nosti še precej odprtih vprašanj, 
ki jih bo praksa izoblikovala in 
morda tudi rešila. Nujno pa je, 
da začnemo vsaj eno izmed kom
pleksnih vprašanj s področja me
sta in vloge občinske zveze za te
lesno kulturo — to pa je organi
zacija občinskih tekmovanj, najsi 
bo to v tekmovalnem, rekreacij
skem ali pa tekmovalno — re
kreacijskem smislu.

23. SEPTEMBRA: Množični tek ob spomenikih devolucije s ci
ljem na igrišču v Kodeljevem parku — ob 17. uri. Sodelujejo vsi 
športniki in ostala mladina iz naše občine.

Ob 20. uri taborni ogenj. Sodelujejo vsi tekmovalci množične
ga teka ob spomenikih revolucije, člani taborniškega odreda Črni 
Mrav in pionirji vseh pionirskih odredov.

Ob 17. uri začetek velikega kegljaškega turnirja, na katerem 
sodelujejo vsi kegljaški aktivi iz naše občine. Tekmovanje orga
nizira kegljaški klub Slovan.

24. SEPTEMBRA: ob 9. uri velika povorka po moščanskih uli
cah do športnega parka Kodeljevo, kjer bo ob 11. uri svečama 
otvoritev športnega parka.

Ob 14. uri tekmovanja v košarki, rokometu in nogometu.
25. SEPTEMRBA: Športni dan za vsa šolska športna društva 

in dijake vseh šol. Organizirali bodo različne prireditve, številna in 
množična tekmovanja med šolskimi športnimi društvi itd.

2(i. SEPTEMBRA: Veliki turnir v namiznem tenisu v Dolskem.
27. SEPTEMBRA: Večja nogometna prireditev ob otvoritvi no

vega nogometnega igrišča v novem športnem parku.
28. SEPTEMBRA: Plavalne tekme v bazenu v Vevčah.
30. SEPTEMBRA: Balincarski turnir v Polju, tekmovanje v 

badmintonu — v Polju in telovadni nastop vseh društev Partizan 
iz naše občine.

Koristen sestanek
Na pobudo upravnega odbora 

DSD Slovan je bil v začetku ju
nija organiziran sestanek pred
stavnikov telesnovzgojnih organi
zacij z ravnatelji in telesnovzgoj- 
nimi profesorji naše komune. Na 
dnevnem redu je bila ena sama 
točka: razprava o težavah pri 
delu šolskih športnih društev ter 
povezava teh društev z ostalimi 
telesno- vzgojnimi organizacijami 
v občini. Razprava je bila izred
no bogata, na koncu so bili spre
jeti sklepi, ki bodo, če jih bomo 
izvajali, prispevali k poživitvi de
la v športnih društvih, hkrati pa 
bodo tako navezani trdnejši stiki 
in omogočena večja pomoč šol
skim športnim društvom. Za naše 
bralce smo izbrali nekaj značilnih 
ugotovitev s tega sestanka in jih 
objavljamo:

— Sestaviti je treba koledar de
lovanja in sodelovanja telesno
vzgojnih organizacij s šolskimi 
športnimi društvi.

— V tistih šolah, kjer so boljši 
delovni pogoji, je organizirati po
polnejša tekmovanja, zlasti tek
movanja med razredi v raznih pa
nogah. Tudi tekmovanja med po
sameznimi reprezentancami šol 
naj bodo stalna oblika sodelova
nja med SD.

— Košarkarski klubi iz Most 
naj bi pomagali šolski mladini v 
Polju in okolici, da bi se podrob
neje seznanila s to priljubljeno 
igro. Določiti je treba inštruktor
je in vaditelje, ki bodo organizi
rali košarkarsko živčenje na tem 
področju naše občine.

— V kopalni sezoni je treba or
ganizirati v Vevčah plavalne te
čaje za dijake, ki še ne znajo pla
valne tečaje za dijake, ki še ne 
znajo plavati. Za materialna sred
stva in ostale izdatke se bomo po
vezali z ostalimi množičnimi or
ganizacijami v občini.

— Telesnovzgojne organizacije 
naše občine naj v teku poletnih 
počitnic organizirajo pionirske šo
le v posameznih športnih pano
gah. Razpise za te šole naj dosta
vijo šolskim vodstvom, ki bodo

prek oglasnih desk seznanjala di
jake o razpisu.

— Pri organizaciji sodelovanja 
je treba posvetiti vso skrb sklad
nosti pedagoških in vzgojnih mo
mentov. Slabih dijakov ne gre 
sprejemati v tekmovalna moštva. 
V zvezi s tem bi bilo dobro na
vezati trdnejše stike mladinskih 
komisij telesnovzgojnih organiza
cij z vodstvi naših šol.

— Na vseh prireditvah kjer na
stopajo dijaki, kakor tudi na dru
gih področjih delovanja in sode
lovanja, je treba zagotoviti zanes
ljivo kontrolo in nadzorstvo. S 
programi tekmovanj in vadb naj 
bodo seznanjeni tudi starši.

— Ob koncu šolskega leta naj 
bi bilo manj tekmovanj kot obi
čajno, ker so dijaki v tem času 
preobremenjeni z raznimi izleti 
ter številnimi drugimi prireditva
mi.

— Za organizacijsko utrditev 
šolskih športnih društev je treba 
pripraviti osnutek pravil šolskih 
športnih društev; iz tega osnutka 
naj bi vsako šolsko društvo prire
dilo svoja društvena pravila, ki 
naj bi predvidevala natančno or
ganizacijo, naloge, pravice in 
dolžnosti članov.

— Za smotrnejše vodenje dru
štev po šolah je treba organizi
rati razne seminarje in predava
nja o vodenju šolskih športnih 
društev.

— Naloge na področju sodelo
vanja med šolskimi športnimi dru
štvi in ostalimi telesnovzgojnimi 
organizacijami naj bodo stalne in 
ne kampanjske. Vsako akcijo na 
področju sodelovanja je izvajati 
organizirano in je ne prepuščati 
stihiji.

Glede na to, da se vse množič
ne organizacije čedalje pogosteje 
obračajo na šole, kjer iščejo za 
sebe najbolj hvaležno področje 
dela, je treba že na začetku šol
skega leta sklicati poseben sesta
nek vseh prizadetih organizacij, 
tu vskladiti programe in določiti 
natančen koledar prireditev za 
tekoče šolsko leto.
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TEKMOVALNA SEZONA 1960-61 JE ZAKLJUČENA

Izredni uspehi športnikov naše komune
Prvenstvena tekmovanja za tekmovalne sezone 19B0-61 so za

ključena. Športniki naše občine so se udeležili različnih tekmo
vanj — od okrajnih do medrepubliških — in povsod dosegli raz
meroma lepe .uspehe. Ob koncu te tekmovalne sezone smo se na
menili seznaniti naše bralce o uspehih, ki so jih dosegli v tej 
tekmovalni sezoni športniki in moštva posameznih telesnovzgojnih 
organizacij naše občine. Ker pa košarkarji tekmujejo v koledar
skem letu, je razumljivo, da bomo obravnavali njihove uspehe le 
v prvi polovici tekočega leta.

Košarkarji Slovaaa uspešni
Po sporazumu hrvatske in slo

venske košarkarske zveze ter v 
soglasju s prizadetimi klubi je 
bila na začetku leta ustanovljena 
hrvatsko-slovenska moška košar
karska liga. Kot prvak Slovenije 
za 1. 1960 je bilo moštvo Slovana 
vključeno v to ligo. Že prva tek
ma v Slavonskem Brodu je pri
nesla prvi uspeh. Nato so Slovane 
pripisali v Svoje dobro še po
membno zmago nad bivšim prvo
ligašem in domačim tekmecem — 
Ljubljano. Nadaljnji razvoj do
godkov je šel v prid moščanskim 
košarkarjem, ki so se iz kola v 
kolo bolj uveljavljali in slavili za
služene uspehe. Na polovici pr
venstvenega tekmovanja stoje ko
šarkarji Slovana na zavidljivem

tretjem mestu na razpredelnici v 
izredno močni konkurenci naj
boljših slovenskih in hrvatskih 
klubov. Pričakovati pa je, da bo
do košarkarji Slovana nabrane 
izkušnje uspešno uveljavili v za
ključnih tekmah letošnjega prven
stva ter tako zasluženo osvojili 
eno najblojših mest na lestvici.

Mimo moške ekipe tekmuje v 
republiški ligi še ženska ekipa, 
ki pa ni tako uspešna, kot je bilo 
pričakovati. Z dekleti je težava, 
saj je doba igranja pri njih izred
no kratka in so spremembe v< 
moštvu stalno na dnevnem redu.

Tudi mladinci in mladinke KK 
Slovan uspešno prestajajo tekmo
valne preizkušnje v okrajnem 
merilu.

Poguoino proti vrhu lestvice
Drugo najboljše košarkarsko 

moštvo naše občine, moštvo Par
tizana iz Most, pridno nabira toč
ke v moški republiški ligi. V iz
redno močni in množični konku
renci — v tem tekmovanju sode
luje 11 najboljših moštev iz cele 
Slovenije — se Moščani držijo vo
dilne skupine na lestvici. Točke 
nabirajo na vročih tleh v gosteh 
in na »domačem« igrišču — Moste 
igrajo prvenstvene tekme na asfal
tiranem igrišču v Kodeljevem 
parku. Ce bodo nadaljevali z na
biranjem točk z dosedanjo vne
mo, bodo konec prvenstva zasedli 
eno izmed najvidnejših mest na 
lestvici Zanimiva ugotovitev je tu
di ta, da prevladuje izredno tova
riško vzdušje med košarkarji Slo
vana in Moste ter da člani obeh

moštev z velikim zanimanjem 
spremljajo zagrizene boje za toč
ko enega kakor drugega moštva. 
Tudi strokovni nasveti in ostala 
pomoč ni redek pojav, kar je vse
kakor koristno sodelovanje, ki vo
di k boljšim uspehom košarkar
jev naše občine. Ker se košarkarji 
Most čedalje bolj uveljavljajo v 
kakovostnem vrhu slovenske ko
šarke, bi jim nujno morali omo
gočiti ugodnejše materialne pogo
je za nadaljni dvig kakovosti v 
lastnih vrstah — to pa je izgrad
nja oziroma asfaltiranje lastnega 
košarkarskega igrišča, kar bo po
zitivno vplivalo na nadaljno kre
pitev moštva ter na hitrejši do
tok mladih in nadarjenih košar
karjev.

Doslej uajvečji vzpon
Medtem ko smo pri dekletih 

rokometnega kluba Slovan zazna
movali majhen zastoj v kakovosti, 
so se člani moške ekipe Slovana 
prav v tej tekmovalni sezoni od

lično odrezali. V izredno močni 
in neusmiljeni konkurenci so za
služeno osvojili drugo mesto na 
razpredelnici in s tem možnost 
za avtomatično uvrstitev v hrvat-

sko-slovenske rokometne lige, ko
likor bo le-ta ustanovljena. Prav 
v zadnji tekmi so mladi rokome
taši Slovana pokazali najzrelejšo 
igro in prepričljivo premagali dol
goletnega prvaka Slovenije ljub
ljanski Odred. Uspehi rokometa
šev so posledica vestnega dela 
vsakega posameznega člana mo
štva in pa trenerja tov. Cešnovar- 
ja, ki je vložil vse svoje sposob
nosti za dosego postavljenega ci
lja. Konec jesenskega dela prven
stva je moštvo Slovana zasedla 
častno mesto, po kančanem pr
venstvu pa so se klubska uprava, 
trener in igralci odločili strokov
no še bolj usposobiti moštvo, da 
bo sposobno dosegati še boljše 
uspehe in rezultate. Tem skritim 
željam so sledile temeljite pripra
ve, zlasti pa prizadevanja na po
sameznih tekmah — in uspeh je 
bil tu. Glede na to, da je moštvo 
izpopolnjeno z mladimi in nadar

jenimi igralci, se lahko ta uspeh 
še stopnjuje. Vendar je za to tre
ba žrtvovati še nekaj več volje in 
odpovedi s strani igralcev.

Po lanskoletnem uspehu ženske 
vrste, ko ji je za las ušla uvrsti
tev v zvezno žensko rokometno 
ligo, so dekleta v pravkar zaklju
čeni tekmovalni sezoni precej po
pustila. Odločilno srečanje na do
mačem igrišču proti Dravi iz Ptu
ja so rokometašice Slovana ne
srečno izgubile, s tem pa je bilo 
rešeno tudi vprašanje prvaka re
publiške lige. V nadaljevanju pr
venstva ni bilo težko osvojiti dru
gega mesta, medtem ko je bilo 
prvo mesto nedosegljivo, čeprav 
je kakovost igre in igralk v pri
merjavi s prvakom Dravo na stra
ni moščanskih rokometašic. Tako 
bodo morale rokometašice Slova
na napeti vse sile za ponovno re
habilitacijo šele v naslednji tek
movalni sezoni.

Ponuja se nova priložnost
Nogometaši Papimičarja iz 

Vevč v sezoni 1960-61 niso uspeli 
osvojiti najvišjega naslova —i 
prvaka podzvezne lige nogometne 
podzveze Ljubljana — in s tem 
pravice do kvalifikacijskega tek
movanja za izpopolnitev sloven
ske conske lige. Igralci Papirni- 
čarja so igrali ves čas prvenstva 
skoraj v enaki formi, vendar so 
dve odločilni srečanji z vodilnimi 
moštvi nepričakovano izgubili. 
Nezadostnega števila točk niso 
mogli nadomestiti, vodilno moštvo 
Grafičar pa se ni pustilo svojim 
nasprotnikom kar tako — pridno 
je nabiralo točke ter se utrjevalo 
na vrhu razpredelnice. Tako je 
Grafičar osvojil pravico do kva
lifikacijskega tekmovanja za vstop 
v slovensko consko ligo in je pri
čakovati, da bo tu tudi uspeli 
Toda ne glede na uspeh ali ne
uspeh Grafičarja v kvalifikacijah 
bi se vodstvo Papirničarja mo
ralo temeljito pripravita na novo

tekmovalno sezono ter skušati 
urediti svoje vrste tako, da med 
prvenstvenim tekmovanjem ne bi 
prišlo do zastoja v smotrnem in 
intenzivnem nabiranju prepotreb
nih točk, ki končno omogočajo 
osvojitev najboljšega mesta na 
lestvici. V Vevčah so podani vsi 
pogoji za kakovostno rast nogo
meta, saj je mladine za to šport
no panogo več kot dovolj, le delo 
v klubu je treba prilagoditi potre
bam ter željam in uspehi ne bodo 
izostali. Igralci Papimičarja ka
kor tudi vodstvo kluba so dolžni 
napeti vse sile za uresničitev dol
goletnih želja vevške mladine, da 
se nogometaši uvrstijo med naj
boljše klube v Sloveniji, kar jim 
glede na kakovost tudi pripada. 
Ce bi Papirničar v tem uspel, bi 
bil to velik uspeh nogometa v na
ši komuni in bi to pozitivno vpli
valo na nadaljno rast ter krepite'' 
te priljubljene športne igre v naš* 
občini.

Korak aazaj, dva naprej
Mladi košarkarji Partizana Ze

lena jama so morali ob koncu le
ta 1960 zapustiti republiško ligo 
in se zdaj borijo za čimboljšo 
uvrstitev v okrajni ligi. Ce bodo 
nabrali zadovoljivo število točk v 
okrajni ligi, se lahko na koncu

tekoče tekmovalne sezone zop6* 
znajdejo v družbi najboljših ko
šarkarskih ekip. Za storjeni k^ 
rak nazaj v lanskem letu je treba 
v tem letu narediti dva koraka 
naprej — tega pa so košarka^1 
Zelene jame tudi zmožni!

SLOVENSKA CONSKA LIGA 
Člani

Maribor 22 16 3 3 60:22 35
Kladi var 22 14 3 5 73:34 31
Ljublj. 22 11 6 5 63:30 28
Rudar 22 11 5 6 56:41 27
Sobota 22 11 5 6 49:40 27
Slovan 22 8 6 8 43:33 22
Ilirija 22 8 5 9 32:35 21
Krim 22 8 5 9 38:42 21
Nova G. 22 6 6 10 32:56 18
Triglav 22 6 5 11 37:43 17
Olimp 22 5 3 14 29:63 13
Nafta 22 1 2 19 13:86 4

SLOVENSKA CONSKA LIGA 
Mladinci

Maribor 22 21 1 0 85:18 43
Trigl.(L) 22 15 2 5 69:29 32
Kovinar 21 13 2 6 55:19 28
Rudar 22 11 4 7 56:39 26
Sobota 22 12 2 8 51:49 26
Olimp 21 9 5 7 38:33 23
Ljublj. 22 9 3 10 44:48 21
Kladivar 22 9 2 11 57:55 20
Slovan 22 8 1 13 35:51 17
Trig. Kr. 22 5 3 14 29:56 13
Ilirija 22 4 3 15 27:72 11
Krim 22 1 0 21 7:86 2

ROKOMET - MOŠKI

Odred 18 14 1 3 437:292 29
Slovan 18 13 II 5 318:252 26
Rudar 18 12 0 6 310:243 24
Branik 18 1 2 5 317:274 24
Krim 18 10 3 5 281:204 23
Brežice 18 7 1 10 326:364 15
Kovinar 18 7 1 10 227:267 15
Mladost 18 7 0 11 310:356 14
Svoboda 18 4 0 14 251:351 8
Olimpija 18 1 0 17 222:381 2

rokomet — Zenske

Drava 12 11 0 1 104:51 22

Slovan 12 8 1 3 91:60 12

Svoboda 12 8 0 4 89:67 10

Cmom. 12 5 2 5 63:67 12

Koper 12 5 1 6 94:92 U

Mladost 12 3 0 9 73:79 6

Rudar 12 0 0 12 30:128 0

I
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Ocena odlično za nogometaše Slovana
V izrednem finišu so nogometa

ši Slovana v zadnjih treh tekmah 
Prvenstvenega tekmovanja v SCL 
Pobrali ves izkupiček: dosegli so 
tri pomembne zmage, zabili šest 
Solov, niso pa prejeli nobenega 
ter tako osvojili 6 dragocenih 
točk. V prejšnjih srečanjih so na
brali 16 točk ter tako z zadnjimi 
šestimi vred zasluženo osvojila 
šesto mesto na lestvici slovenske

v ttge. To je vsekakor naj- 
noo-'11 °ose<tanji uspeh meščanskih 
Slm0rneta^ev’ Zanimivo je, da je 
Krim11 Pu?til za seboj moštvo 
štiri* »k' ie Slovanu odvzelo vse 

. točke, nato še moštvo Ilirije, 
ter ?^vzet0 Slovanu tri točke 

j tvo Gorice, ki mu je od- 
Var° dve točki. Ce bi igralci Slo- 
ZL C Pokazali nekaj več volje do 
Štvon? ^rav proti omenjenim mo- 
rrmnn ’ bil končni uspeh še 
ViCi s Ve^P in razvrstitev na lest- 
da s ugodnejša. Omenimo naj, 
lig„* 0, nogometaši meščanskega 

a lzvrstno igrali proti vodil- 
kl.,.Moštvom in le srečno na- 
igrijt/6 . t0 obračalo dogodke na 
kom ,U *n. n*zato točke nasprotni- 

Prid. To zlasti velja za le

tošnjega prvaka Maribor, ki je 
prav v Ljubljani odnesel celo ko
žo oziroma ves izkupiček po sreči 
kot pa po prikazani igri. Kljub 
nekaterim spodrsljajem proti ni
že razvrščenim moštvom na lest
vici pa gre igralcem prvega mo
štva NK Slovan vse priznanje za 
v boju za točke ter za primerno 
doseženi uspeh, za požrtvovalnost 
vedenje med tekmovanjem. Red
no prihajanje na treninge, disci
pliniranost na vsakem koraku ter 
upoštevanje nasvetov odbornikov 
in trenerjev — vse to je rodilo za
služeni uspeh. V novi tekmovalni 
sezoni, ki se prične že 3. septem
bra, pa bodo imeli nogometaši 
Slovana novo priložnost, pokaza
ti svoje sposobnosti. Pričakovati 
je, da bodo s svojo igro zadovo
ljili še tako razvajene privržence 
nogometne igre ter osvojili tisto 
mesto na razpredelnici kakovost
nega slovenskega nogometa, ki jim 
v resnici tudi pripada. Seveda pa 
je treba tudi v tem prvenstvu, po
kazati vse tiste pozitivne lastno
sti, s katerimi razpolagajo igralci 
Slovana in uspeh bo zagotovljen. 
Vsi moščanski ljubitelji iz srca že
lijo še vidnejšega vzpona in več
jega uspeha Slovanovim nogome
tašem.

Nekoliko manj uspešni od svo
jih starejših kolegov so bili v ena
ki konkurenci mladinci Slovana. 
Zasedli so deveto mesto, kar je 
glede na konkurenco v tem tek
movanju razmeroma slab uspeh. 
Na tako slab uspeh mladinskega 
moštva pa so vplivali številni ne
gativni činitelji, kot slaba discipli
na igralcev, neredno prihajanje 
na treninge, skromno prizadeva
nje posameznikov na nekaterih 
tekmah itd. S temi negativnimi 
pojavi se mora mladinska komi
sija NK Slovan odločno spoprijeti 
in jih čimprej odpraviti, seveda 
če želi, da bi tudi mladinsko mo
štvo doseglo pomembnejše uspehe. 
Mimo dela z mladino pa je treba 
organizirati tudi delo s pionirji, 
kar je bilo doslej precej zanemar
jeno. Pionirji so namreč neizčrpen 
rezervoar za dotok nadarjenih no
gometašev v vrste mladinskega 
in članskega moštva; najmlajši 
Moščani pa so tudi izredno na
vdušeni za nogomet, treba jim je 
le omogočiti, da bi to svoje na
vdušenje pokazali na igrišču. Po 
vsem sodeč bo nogometni klub 
Slovan prav temu vprašanju po
sveti^ v novi tekmovalni sezoni 
mnogo več pozornosti kot doslej.

Medtem ko so imeli igralci mla
dinskega in članskega moštva 
zagotovljeno prvenstveno tekmo
vanje, je bilo B moštvo prepušče
no samo sebi. Čeprav je bilo na 
začetku tekmovalne sezone orga
nizirano tekmovanje posebne sku
pine B moštev iz Ljubljane, je 
bilo to predčasno zaključeno oz. 
po zaključku jesenskega dela spo

mladi s tekmovanjem sploh niso, 
nadaljevali, če tudi so klubi — 
udeleženci to želeli. Tako so bili 
rezervni igralci prikrajšani, hodili 
so bolj poredkoma na treninge in 
igrali le nekaj tekem za vajo. V 
novi tekmovalni sezoni je treba 
tudi temu vprašanju posvetiti več 
pozornosti ter zahtevati od pri
stojnega organa, da temeljito or
ganizira tekmovanje B moštev.

Enaka usoda kot B moštvo Slo
vana je doletela tudi tretji nogo
metni klub v naši občini — Polet 
iz Šmartnega. Vključen je bil v 
skupino B moštev in je odigral 
le tekme jesenskega dela prven
stva, v pomladanskem delu pa so 
nogometaši Šmartnega mirovali. 
Morda bodo v novi tekmovalni 
sezoni vključeni v redno prven
stveno tekmovanje I. razr. NPL?

Aktivnost tudi drugod
Doslej smo ugotovili, da so sko

raj vsa moštva naše občine s pod
ročja tekmovalnega športa dose
gli razmeroma zavidljive uspehe; 
enako pa lahko ugotovimo, da 
so tudi druge organizacije za 
telesno kulturo dosegle dobre 
uspehe. Društva Partizan so v 
svojem sklopu organizirala telo
vadne akademije, šolska športna 
društva so imela medrazredna in 
medšolska tekmovanja, sindikalna 
moštva so imela svoja redna pr
venstvena tekmovanja, občinske 
sindikalne reprezentance v neka
terih panogah pa so osvojile tu
di nekaj naslovov v boju z osta
limi občinskimi reprezentancami 
ljubljanskih občin. Zadnje prire
ditve v juniju so bile uspel te
lovadni nastop Partizana Zelena 
jama ter medšolsko tekmovanje 
šolskih športnih društev Maksa 
Perca, Vide Pregarčeve ter Hin
ka Smrekarja iz Šiške in sicer v 
rokometu, nogometu in košarki. 
Tem prireditvam bodo sledila še 
nekatere druge, nakar bo zaklju
čena sezona 1960-61; športniki in 
tekmovalci bodo odšli na zasluže
ni odmor, nato pa bodo začeli vsi 
z rednimi pripravami za jesenski 
del prvenstvenih tekmovanj in 
prireditev. V počastitev 20-letnice 
revolucije se obetajo številne pri
reditve, ki jih bo organizirala ob
činska zveza za telesno kulturo.

Na osnovi vsega tega zlasti pa 
na osnovi doseženih vidnih in

nevidnih uspehov lahko rečemo, 
da so športniki naše občine, ki so 
nastopali v različnih moštvih in 
različnih panogah, dosegli zares 
nadpovprečne rezultate. Omenili 
pa nismo še precej kagljaških klu
bov in krožkov s področja naše 
občine, ki s pridom uporabljajo 
novo kegljišče na Kodeljevem in 
so v raznih ekipnih tekmovanjih 
in v tekmoavnju posameznikov 
zaznamovali že kar lepe uspehe.

Mimo tekmovanj in uspehov 
naj omenimo še živahno gradnjo 
telesnovzgojnih objektov, kar naj 
daje zaokrožen pogled v razno
vrstnost telesnokultumega življe
nja v naši občini. Tako so košar
karji iz neZeleajmenn naavrst, 
karji iz Zelene jame dobili novo 
asfaltiano igrišče, naprave šport
nega parka na Kodeljevem iz dne
va v dan spreminjajo svoj zuna
nji izgled. Ta izredno lep in so
dobno opremljen športni objekt 
bo svečano odprt že te jeseni in 
se dokončna dograditev bliža svo
jemu koncu.

Tako je bilo torej živahno šport
no življenje, taka telesnokultuma 
dejavnost v naši občini v pravkar 
zaključeni tekmovalni sezoni. 
Upamo, da nas športniki naše 
občine v novi sezoni ne bodo raz
očarali in pričakujemo, da bodo 
glede na izboljšane pogoje za delo 
in tekmovanja dosegli še boljše 
uspehe od dosedanjih. Teh uspe
hov pa si želimo vsi čimveč.

S skupnimi močmi
Konec maja je bil plenarni se

stanek vseh izvoljenih odbornikov 
DŠD Slovan. Sestanka se je ude- 
žilo 37 odbornikov in gostov, med 
gosti pa so bili predsednik ObLO 
Moste-Polje tov. Ciril Fain, tajnik 
Vili Strašek, predsednik občinske 
zveze za telesno kulturo Albin 
Galof, podpredsednik zveze Vilko 
Pfundner in drugi.

Na sestanku so odborniki Slo
vana razpravljali o uspehih, zlasti 
pa o pomanjkljivem delu v klu
bih in društvu. Številni udeležen
ci v razpravi so govorili o težavah 
pri delu s katerimi se srečujejo 
odborniki, zlasti pa o pomanjka
nju delavoljnih odbornikov. Ugo
tovljeno je, da leži breme dela 
v klubih na posameznikih, ki ne 
zmorejo vsega dela, zaradi česar

Hrvaški»-slovenska košarkarska Republiška košarkarska liga Lestvica ženske republiške
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se pojavljajo številne pomanjklji
vosti. Prisotni gostje so ocenili se
stanek kot koristno obliko dela 
v društvu in klubih in jo pripo
ročajo tudi ostalim organizacijam.

Na osnovi izčrpnega poročila, 
ki ga je podal predsednik društva 
tov. Jože Borštnar ter bogate in 
vsestranske razprave je posebna 
komisija sestavila sklepe za bodo
če delo klubov in društva, te 
sklepe pa je nato upravni odbor 
društva sprejel kot osnovne smer
nice v bodočem delu.

Na koncu sestanka je predsed
nik Slovana izročil predsedniku 
občinskega ljudskega odbora tov. 
Cirilu Fainu diplomo častnega 
predsednika društva. Tov. Fain 
je bil namreč izvoljen na redni 
letni skupščini Slovana za čast
nega predsednika društva. To pri
znanje so mu zborovalci izrazili 
za njegovo nesebično delo na pod
ročju vsesplošnega razvoja telesne 
kulture v občini. Izročitev diplo
me so prisotni odborniki Slovana 
pozdravili z burnim aplavzom in 
z željo, da tov. Fain še v bodoče 
pomaga, da telesna kultura v naši 
občini dobi tisto mesto, ki ji po 
splošnih smernicah tudi pripada.

Na koncu naj omenimo, da so 
plenarni sestanki tudi v telesno
vzgojnih organizacijah izredno ko
ristni in jih je treba v praksi 
uporabljati kot sredstvo za izbolj
šanje dela in razmer v teh orga
nizacijah.
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Sodelovanje AMD Moste v 
zvezdni reviji za 20 - letnico 

dneva vstaje
Avto-moto društvo občine Mo- 

ste-Polje se letos že z drugo pri
reditvijo vključuje in pridružuje 
prireditvam v počasttiev 20. ob
letnice ljudske revolucije, to pot 
v zvezdni vožnji, ki jo širom po 
Sloveniji organizira Avto - moto 
zveza Slovenije.

Društvo Moste bo na tej repub
liški prireditvi sodelovalo pri or
ganizaciji cilja na Trgu revolu
cije v Ljubljani.

Ne bo odveč, če bralce nekoliko 
informiramo, kako bo potekalo to 
tekmovanje, v prepričanju, da bo 
marsikateri avtomobilist (tudi ti
sti, ki je sedaj stal ob strani), tega 
dne močneje pritisnil na plin.

Ko letos proslavljamo 20. ob
letnico naše ljudsken revolucije 
in 15-letnico delovanja Avto-mo- 
to zveze, bo zvezdna vožnja »Dan 
vstaje« hkrati tudi mogočna poli
tična in športna manifestacija.

Z maksimalno udeležbo članstva 
Avto-moto društev iz vse Slove
nije bodo društva prispevala svoj 
delež k uspehu te pomemebne po
litične akcije. Simbol naše enot
nosti bo poudarjen s petimi kraki 
te zvezdne vožnje, ki naj pred
stavljajo peterokrako zvezdo. Ob
enem pa bo tudi prikaz naše de
javnosti za dvig tehnične kulture 
in avtomobilskega športa pri nas.

Tekmovanje bo 16. jul. s start
nimi mesti na Jesenicah, v Ko
pru, Dolenjskih Toplicah, Breži
cah in Mariboru s podaljškom 
kraka s Koroške in iz Murske So
bote ter s skupnim ciljem v Ljub
ljani. Med vožnjo bodo tekmovalci 
opravili na določenih mestih spe
cialne preizkušnje lažje vrste, po 
prihodu na cilj pa spretnostno 
vožnjo na Trgu revolucije v Ljub
ljani.

Tako bo ta vožnja nudila vsem 
udeležencem poleg obilnih šport
nih užitkov tudi ogled partizan
skih krajev in turističnih zanimi
vosti Slovenije.

Športna komisija AMZ - LRS, 
organizatorica tega tekmovanja, 
bo ocenjevalan tekmovalce po si
stemu relley voženj. Povprečna 
hitrost, na katere osnovi bodo 
predpisani časi, ne bo prekoračila

45 km/h. Povprečje oziroma dolo
čeni časi bodo za vsa vozila ena
ki.

Prihod na posamezne kontrole 
bo tekmovalcem predpisan z do
ločenimi časi. Tekmovalec bo brez 
kazenskih točk, če bo prišel na 
kontrolo predčasno, ali točno ob 
določenem času. Za vsako začeto 
minuto prekasnega prihoda pa bo 
tekmovalec dobil 10 kazenskih 
točk. Kdor bo zamudil več kot 30 
minut, bo diskvalificiran.

Specialne preizkušnje za vozače 
bdo po naslednjem sistemu: tek
movalec bo dobil za relacijo pri
bližno 3 do 4 km točno predpisan 
čas vožnje. Vsaka sekunda pre
zgodnjega ali prekasnega prihoda 
na leteči cilj specialne preizkurš- 
nje se bo točkovala z eno kazen
sko točko. Specialnen preizkušnje 
bodo za startna mesta Jesenice, 
Koper ni Dolenjske Toplice na 
relaciji med Gorenjo vasjo in Lu- 
čin«, za startna mesta Brežice, 
Maribor in Mursko Soboto pa na 
relaciji med Šmiklavžem in Čer
nivcem.

Na spretnostni vožnji bodo tek
movalci preizkusili svoje znanje 
v obračanju, pravilnem parkira
nju, zvratni vožnji, zaviranju in 
podobno.

Organizator bo nagradil 15 tek
movalcev. Nagrade bodo razpisa
ne v skupnem znesku 600.000 din 
in sicer za I. mesto 100.000 din, 
za II. mesto 90.000 din, za III. me
sto 80.000 din itd. do 15. mesta, 
za katero bo prejel nagrajenec 
2.000 din. Organizator predvideva 
tudi posebne nagrade za najbolj
šo ekipo, najboljšo tekmovalko, 
najboljšega tekmovalca z vozilom 
Zastava 600 (600 D) in Citroen

Pravico udeležbe na zvezdni 
vožnji »Dan vstaje« imajo vsi 
lastniki vozil, katerih vozila so 
registrirana kot osebni avtomo
bili.

Vse podrobne informacije do
bite v pisarni Avto-mosto društva 
Moste, Ob Ljubljanici 36.

Avtomobilisti — na svidenje na 
startu!

B. K.

Ob 20. obletnici revolucije 
naših narodov — 
se pridružuje čestitkam

uirdnišlifo
Montanske
skupnosti

Izdaja ObO SZDL Ljubljana-Mostc-Polje. - List izhaja mesečno. - 
Odgovorni urednik S. Trobiš. - Tiska CZP »Kočevski tisk« Kočevje

Podjetja, ustanove, sindikalne podružnice

Podjetje SAP Turist organizira cenene izlete na vseh rednih 
avtobusnih linijah.
Izletniki lahko izkoristijo sindikalne objave obr. K-15 in 
uživajo 75"/» popusta na naslednjih relacijah:

1. Ljubljana-Novo mesto-Zagreb 780.— s pop.
2. Ljubljana-Rijeka-Pula 1400.— s pop.
3. Ljubljana-Portorož-Pula 1520.— s pop.
4. Ljubljana-Rijcka-Crikvcnica 1040.— s pop.
5. Ljubljana-Rijeka-Novi 1090.— s pop.
6. Ljubljana-Rijeka-Zadar 2300.— s pop.
7. Ljubljana-Portorož-Porcč 1110.— s pop.
8. Ljubljana-Umag-Novigrad 1050.— s pop.
9. Ljubljana-Koper-Piran 720.— s pop.

10. Ljubljana-Celje-Maribor 720.— s pop.
11. Ljubljana-Gor. Grad-Logarska dolina 480.— s pop.
12. Ljubljana-Bled-Bohinj 480.— s pop.

195.-
350.—
380.-
260,—
275.—
575.-
280.-
265.—
180.—
180.—
120.—
120.—

Prijave za izlete in ostale informacije dobite pri podjetju 
SAP-Turist Ljubljana, Središka 4, tel. 31-223 ali 30-902 ter 
v naših poslovalnicah: Ljubljana, Miklošičeva 17, tel. 30-645

Podjetja, ustanove izkoristite izredno 
priložnost in oglejte si lepote naše 
domovine. Popeljite se na naš sinji 
Jadran. Za udobnost in prijetno vož
njo pa bo poskrbelo renomirano pod
jetje SAP-TURIST.

•

Gospodinje, ne pozabile. m*
da boste najbolje ■•mt
postrežene z živilskimi ssartikli, gospodinjskimi
potrebščinami o
v poslovalnicah s

trgovskega podjetja
mm

Ljubljana, Borštnikov trg 3

Blago vam dostavljamo tudi na dom

Ob 20-letnid revolucije čestita vsem svojim odjemalcem
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Na podlagi 9. Člena Uredbe o 
ureditvi in opravljanju dimnikar
ske službe (Ur. list LRS številka 
21-116/50), točke 60. člena 42. Za
kona o pristojnosti občinskih in 
okrajnih ljudskih odborov (Ur. 1. 
LRS št. 49-227/57), člena 10. Ured
be o izravnavi posebnih predpi
sov o prekrških v uredbah in 
drugih predpisih vlade LRS in 
njenih organov z določbami te
meljnega zakona o prekrških (Ur. 
list LRS št. 14-58/52) in 3. ter 
8. člena Temeljnega zakona o 
prekrških (Ur. 1. FLRJ št. 2-22/59) 
je občinski zbor Občinskega ljud
skega odbora Ljubljana Moste-Po- 
Ije na seji dne 16. VI. 1961 sprejel

ODLOK

o najvišjih tarifah za dimnikarske 
storitve

1. člen

V območju Občine Ljubljana 
Moste-Polje se predpisuje nasled
nja najvišja tarifa, do katere so
cialistični in zasebni dimnikarski 
obrati (v nadaljnem besedilu dim
nikarji) določajo cene za nasled
nje vrste dimnikarskih storitev:
L Odprto kuhinj, ognjišče 80 din
2. Kmečka kuhinja z dvoj

nim stropom 140 din
3. Plezalni dimnik 80 din
4. Ozki dimnik 45 din
5. Dimnik centralne ogre

valne naprave ali pe
kovske peči 150 din

6. Dimnik od etaž. peči in
vseh vrst gostin. in za
vodskih štedilnikov 90 din

V- Dimnik sistema
»Schunt« 96 din

8- Priključek na dimnik
*Schunt« 30 din

9- Dimna cev:
a) do 2 m dolžine 8 din
b) za vsak nadaljni me
ter po 4 din
Štedilniki:
a) z 1 pečico 40 din
b) z 1 pečico in kotlič. 60 din
c) z 2 pečicama in kotli-
čem ali prenosni šte
dilnik 80 din
0) mali štedilnik v gost. 
obratih in zavodih 100 din
d) srednji, mizni, pro-
stostoječi ali z nastav
kom v gost. obratih in 
zavodih 140 din
e) veliki, mizni, prosto-
stoječi ali z nastavkom 
v gost. obratih in za
vodih 200 din

U. Ogrevalec vode za boj-
mr 20 din

12. Grelci posode 30 din
Realni kotel v gospodin. 30 din 
Običajna železna peč 30 din 

5- Peč sistema Lutz in po
dobne
a> brez pečice
b) z eno pečico
c) z dvema pečicama ali Več

50 din 
60 din

80 din
*) izredno velike 100 din 

• Kanal centralne ogre
valne naprave ali pe- 
•^ovske peči:
‘J) mali, naplezalni do 4 
dietne dolžine
b> za vsak nadaljni m 
c) veliki, plezalni do 4 m 
dolžine

za vsak nadaljni m

17. Slaščičarska peč rdi na
vadna pekovska peč z
duški 140 din

18. Pekovska ali slaščičar
ska parna peč:
a) z eno etažo 180 din
b) z dvema ali več eta
žami 270 din

19. Mala centralna kurilna 
naprava (etažna peč) 100 din

20. Centralne kurilne naprave:
a) do 6 kvadratnih me
trov površine (do 9 čle
nov , 150 din
b) srednje, do 15 kva
dratnih metrov ogrevane 
površine (do 14 členov) 270 din
c) velike do 30 kvadrat
nih metrov ogrevane 
površine (nad 14 člen.) 360 din 
č) izredno velike, do 40 
kvadratnih metrov ogre
vane površine 480 din

21. Pregled in ©struganje 
dimnikov v novih in 
adaptiranih zgradbah:
a) od vsake dimniške 
tuljave, osnovna cena za
eno etažo 60 din
b) za vsako nadaljno
nadstropje (etažo) 10 din
c) za drugi pregled in 
ostruganje dimnikov 50 
odstotkov od cene pod a in b.

2. člen
Za tretji pregled in izstruga- 

nje dimnikov v novih in adapti
ranih stavbah sme dimnikar za
računati tarifo iz 20. točke 1. čl. 
tega odloka v višini 50 odstotkov.

3. člen
Za dimnikarska opravila, ki so 

združena s posebno nevarnim de
lom (otežkočena dela) ali opravi
la, ki jih dimnikarji opravijo na 
zahtevek stranke, ne glede na ro
ke, ki so določeni z odredbo o ob
veznem ometanju kurilnih naprav 
(Ur. list LRS št. 11-85/48), se sme 
zaračunati največ 50 odstotkov 
pribitka k tarifi iz 1. člena tega 
odloka.

Največ 50 odstotkov pribitka k 
tarifi 1. člena tega odloka pa se 
sme zaračunati za dimnikarska 
dela, ki se opravijo po naročilu 
stranke, ali v nujnih primerili 
ob nedeljah in praznikih ter v 
nočnem času. Ta nočni čas se 
šteje od 22. do 5. ure zjutraj.

4. člen
Kurilne naprave in dimni odvo

di (razen štedilnikov v zasebnem 
gospodinjstvu) se morajo ometati 
v smislu I. odstavka 3. člena Od
redbe o obveznem ometanju ku
rilnih dimnovodnih naprav (Ur. 
list LRS št. 11-85/48). Izjemoma 
se štedilniki v zasebnih gospo
dinjstvih morajo obvezno ometati 
in pristojbino plačevati v času 
od 1. oktobra tekočega leta do 
31. maja naslednjega leta.

5. člen
Za dimnikarska dela, ki so na

vedena v tem ceniku (izžiganje 
dimnikov, čiščenje glinastih peči, 
industrijskih kurilnih in dimo- 
vodnih naprav in podobno) se do
loči cena opravljenemu delu na 
podlagi porabljenega časa in ma
teriala.

6. člen
Za neopravljena dela po krivdi 

dimnikarja se ne sme računati in

sprejemati nikake pristojbine.
Če dimnikar po krivdi stranke 

ometanje ne more izvršiti, sme 
računati pristojbino po prednjih 
tarifnih postavkah.

7. člen
Dimnikar je dolžan na zahtevo 

stranke izdati potrdilo o plačilu 
za dimnikarske storitve.

8. člen

Za ometanje kurilnih in dimo- 
vodnih naprav v oddaljenih kra
jih sme dimnikar priračunati k 
prednjim cenam za oddaljenost 
od 2 do 5 km 10 odstotkov pribit
ka. Za oddaljenost od 5 do 10 km 
25 odstotkov in nad 10 km 40 od
stotkov pribitka.

9. člen
Kršitve tega odloka se kaznuje

jo po Uredbi o ureditvi in oprav
ljanju dimnikarske službe (Ur. list 
LRS št. 21-116/50), po določilih 
temeljnega zakona o prekrških 
(Ur. list LRS št. 14-58/52), če po 
drugih predpisih ni zagrožena 
hujša kazen.

10. člen
Ta Odlok stopi v veljavo z 

dnem objave v Glasniku, urad
nem glasilu Okrajnega ljudskega 
odbora Ljubljana. S tem dnem 
preneha veljati Odlok najvišjih 
tarif za dimnikarske storitve v 
Občini Ljubljana Moste z dne 
20. maja 1960 (Glasnik št. 46/60) 
in Občine Ljubljana-Polje z dne 
23. septembra 1960 (Glasnik šte
vilka 77/60).
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Kolektiv podjetja ELEKTROSIGNAL čestita 
vsem državljanom ob 20-letnici revolucije

Podjetje za izvoz in uvoz, projektiranje, montažo 
ter proizvodnjo elektroopreme in elektronaprav 
jakega in šibkega toka

LJUBLJANA, PARMOVA 33/IV — TELEGRAM: 
ELRKTROSIGNAL LJUBLJANA — TELEFON: 
H. C. 31-461 DO 64, 31-279 — POSTNI PREDAL: 
315

PROIZVODNJA
antenskih skupnostnih naprav, TV pretvornik, signalnih na
prav, svetlobno-klicnih naprav za hotele in bolnišnice, elek- 
tro-akustičnih naprav, stikalnih in komandnih plošč, naprav 
za avtomatizacijo proizvodnih procesov, svetlobnih komand
nih tablojev, U-razdelilccv, razdelilnih omar po naročilu, pod- 
ometnih razdelilcev za stanovanjsko izgradnjo, instalacijskih 
zbiralnic (bus-bar), merilce nivoja, megafone itd.

MONTAŽA, DOBAVA IN UVOZ 
električne opreme jakega in šibkega toka za potrebe indu
strije vseh panog, stanovanjske izgradnje, elektrifikacije, pro
meta, zdravstva in gostinstva

PROJEKTIRANJE
celotne električne opreme jakega in šibkega toka



OB 20. - LETNICI NAŠE LJUDSKE REVOLUCIJE ČESTITAJO 
VSEM DRŽAVLJANOM NASLEDNJI DELOVNI KOLEKTIVI

JAVNA SKLADIŠČA
Ljubljana

»Kolinska«
TOVARNA HRANIL - LJUBLJANA
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Pletenina

PAPIRNICA H

H

Avtobusno in turistično podjetje

LJUBLJANA

TOVARNA TRIKOTAŽNEGA PERILA
Ljubljana, Zaloška cesta 14

Globus ■ Špedicija
Ljubljana

■ HHMIIMaMHMMHai ■ MltllMMBMMimMMMaitMIIMaMIMI ■Milima

INDOS
Industrija obdelovalnih strojev — Ljubljana

Z
O

Trgovsko izvozno podjetje za 
domačo in umetno obrt

Ljubljana
■ lltlllll ■■MHIIIII MII ■■■■■lil MIIIHHMBIIIIIIIIH ■ IIIIII ■!■■■■■ III MII IMMBII lili ■!■

!TW!HI§ lEfl3BIWI
Ljubljana, Slomškova Id

| »MINERAL^ |
INDUSTRIJA NARAVNEGA IN UMETNEGA KAMNA

Ljubljana - Moste

Tovarna pletenin

»c&a&avfi”

Ljubljana Emonska c. 3

CRE VARIVA
Ljubljana, Poljanska cesta 95

■iiiiiiiiManiiiiitHiMMHiiimiiia ■milili 1111 n n ■■■■■ ■■•lini ■^■■^a m i ■ m !■■■■■ n 111111 ■■■■i ima

Agrokombinat - Ljubljana
s svojimi obrati

Splošno
ključavničarstvo

LJUBLJANA 

Slomškova 3 
Gradaška 21

Podjetje se priporoča s svojo kvalitetno opremo za 
vse vrste klasičnih kuhinj in samopostrežnih restavracij

Profektor
Podjetje za protcktiranje avtoplašeev

Ljubljana
Šmartinska c. 64

IBujmih
egan Wolfova u. 1 

LJUBLJANA

TRGOVSKO PODJETJE

• • 44
eeevijfi

LJUBLJANA PRISOJNA 1

ito
LJUBLJANA

Čufarjeva ul. 2

WU1L114/11
Ljubljana, Zaloška cesta

Tobačna tovarna Ljubljana
Cigareto SUPER DRAVA vsebuje rreianlco priznanega makedonskega tobaka 
Milijoni prodanih cigaret PLANICA 19«0 ss lep dokaz o kvaliteti nakega Izdelka 
Kadilcem se priporoča Tobačna tovarna Ljubljana


